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Vážení spoluobčané,
na posledním 16. veřejném zasedání za-
stupitelstva obce Nový Malín konaném 
dne 6. 3. 2025 byla mimo jiné schválena 
aktualizace Strategického rozvojového 
dokumentu obce, tj. Akční plán na rok 
2025.

V rámci výčtu mnoha akcí a projektů, 
s jejichž realizací v letošním roce začne-
me, případně v  nich budeme pokračo-
vat, musím zmínit z jednotlivých oblastí 
a činností alespoň ty nejdůležitější či fi-
nančně náročnější.

Zahájíme rekonstrukci odstavné plo-
chy pro vozidla u  zdravotního středis-
ka včetně rekonstrukce přístupových 
chodníků v  rámci realizace výstavby 
malé okružní křižovatky na silnici 
III/44631 u  bývalé cukrárny „Karamel“ 
ve směru na Mladoňov. Z  technického 
hlediska se bude jednat o  vyznačení 
kruhového objezdu tak, aby auta věděla, 
jak křižovatkou projet a  byl zajištěn 
i  lepší výjezd z  bočních místních 
komunikací. Pro nákladní auta nebude 
kruhový objezd znamenat omezení 
v průjezdnosti této křižovatky.

Na revitalizaci tohoto prostoru bude 
žádáno o  poskytnutí dotací na odstav-
nou plochu a  na chodníky. Revitaliza-
cí dojde ke zlepšení dopravní situace 
v dané oblasti zejména pro chodce. Rov-
něž motoristé po provedené úpravě bu-
dou moci lépe projet křižovatkou.

Této akci bude předcházet rekon-
strukce hlavního vodovodního řadu od 
křižovatky u bývalé cukrárny Karamel 
ve směru na Hrabišín. Dále pak bude 
následovat rekonstrukce hlavního vo-
dovodního řadu v ulici kolem hřiště na 
Hrabišínské MK 12c.

Začátkem letošního roku byla dokon-
čena celková rekonstrukce autobuso-
vé zděné zastávky v  Mladoňově. Dále 
bude pokračováno s úpravou některých 
místních komunikací a  bude pokra-
čováno s  osazením nových svodnic 
pro odvod dešťové vody z  komunikací 
na různých místech obecních cest 
v Mladoňově.

V květnu začneme s rekonstrukcí pod-
kroví hlavní budovy naší základní školy.

Bude dokončena realizace nové škol-
ní zahrady vybavením indiánského týpí 
a dokončením výsadby dřevin a dalších 
rostlinných částí zahrady.

V  letošním roce budeme pokračovat 
opravou některých místních komuni-
kací v obci, a to v návaznosti na dokon-
čení dobudování chybějícího veřejného 
osvětlení na některých místech v  obci, 
na budování optiky či inženýrských sítí. 
Ve druhé polovině roku začneme s rea-
lizací budování inženýrských sítí v  lo-
kalitě u bývalé cihelny v rámci přípra-
vy výstavby cyklostezky ve směru na 
Dolní Studénky a v rámci přípravy na-
pojení na inženýrské sítě pro subjekty 
v areálu bývalé cihelny.

Je třeba zmínit i práce týkající se údrž-
by zeleně v obci či provozování vodovo-
du, kanalizace, kompostárny, sběrného 
dvora, údržbu a úklid autobusových za-
stávek atd.

V  roce 2025 nás čeká rekonstrukce 
dvou mostních lávek přes malínský 
potok v  dolní části obce. Rekonstrukci 
mostu na MK č. 117c ve směru k zahrad-
nictví paní Benešové a do lokality u Pol-
dru bude nutné o  rok odložit z  důvodu 
déletrvajících správních řízení na odbo-
ru výstavby MěÚ v Šumperku.

Rekonstrukce vodovodního řadu ve směru na 
Hrabišín

Střecha ČOV Nový Malín určená pro umístění 
panelů FVE

Střecha DPB Nový Malín určená pro instalaci 
panelů FVE.
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V  letošním roce začneme s  příprav-
nými pracemi a  se samotnou realiza-
cí umístění FVE na některé objekty ve 
vlastnictví obce. Bude se jednat o  bu-
dovu ČOV, budovu DPB č.p. 926 a  dále 
o budovu nového pavilonu v areálu hor-
ní mateřské školky č.p. 303.

Připravujeme úpravu míst určených 
pro kontejnery na ukládání tříděného 
odpadu v lokalitách u horní MŠ a u bu-
dovy bývalého Svazarmu.

Samozřejmě kromě výše uvedených 
projektů budou realizovány i  další, př. 
opravy dalších místních komunikací, 
pokračování ve výstavbě optiky, výmě-
na potrubí hlavního vodovodního řadu, 
příprava projektů na výměnu střešní 

krytiny na hlavní budově ZŠ včetně vý-
měny střešních oken a obnovy zateplení 
střešních prostor, pokračování výstav-
by cesty za školou, příprava projektů na 
MVE II, zpracování projektu na odbah-
nění retenční nádrže U Poldru atd.

V  letošním roce si připomínáme 
několik významných výročí, mezi které 
patří 675 let od první písemné zmínky 
o  existenci obce Frankštát (rok 1350), 
dále pak 80. výročí založení SDH Nový 
Malín, dále pak 25. výročí existence 
společnosti Provozní Nový Malín s.r.o. 
a 10. výročí založení Ústavu ekologické-
ho vzdělávání, z.s. v Mladoňově. Někte-
ré kulturní akce k  připomenutí těchto 
výročí již proběhly, např. obecní ples 
11. 1. 2025, či maškarní ples ÚEV Mla-

doňov dne 14. 3. 2025, další kulturní 
a  společenské akce nás čekají. Jedná 
se např. o Den otevřených dveří někte-
rých budov ve vlastnictví obce Nový 
Malín v  sobotu dne 7. 6. 2025 v  rámci 
oslav 25. výročí založení společnosti 
Provozní Nový Malín s.r.o., či o  oslavy 
vzniku SDH Nový Malín, které se usku-
teční v sobotu 14. 6. 2025 v areálu naší 
Sokolovny.

Přeji Vám všem příjemně strávené Ve-
likonoce a dobrou náladu v nadcházejí-
cím jarním období!

S úctou

Mgr. Marek Štencl, 
starosta obce

Financování a investice obce Nový Malín
V životě občana, podniku i obce je čas-
to nutné využít služeb finančních insti-
tucí a po nějakou dobu si od nich půjčit 
peníze. Občan potřebuje bydlet a  jezdit 
autem, firma pořídit prostory a vybave-
ní, obec třeba zrekonstruovat zdravotní 
středisko pro zajištění kvalitních pro-
stor pro zdravotní péči.

Obec Nový Malín má pravidelné da-
ňové příjmy v rámci zákona o rozpočto-
vém určení daní. Tyto příjmy jsou jisté 
a obec je používá jak na úhradu běžných 
provozních potřeb, tak i  na investice. 
K  financování investičních akcí pak 
obec kromě avizovaných daňových pří-
jmů využívá i  finance z  dotačních titu-
lů a  finanční prostředky z  úvěrů. Obec 
v  aktuální době splácí několik úvěrů 
přijatých na investice. Ty jsou dlouho-
dobé a hradí se v řádných splátkách dle 
předem daného splátkového kalendáře. 
Za rok 2024 zaplatila obec splátky dlou-
hodobých úvěrů za 8 269 tis. Kč a  taky 
splatila starší revolvingový úvěr za 
2 500 tis. Kč, celkem tak za úvěry uhra-
dila 10 769 tis. Kč. Rozpočet v roce 2024 
byl a  i  letos je přebytkový, obec nemá 
problém s placením svých závazků. To 
dokládá i  splnění pravidla rozpočtové 
odpovědnosti, které už v roce 2023 kles-
lo hluboko pod jeho stanovenou hrani-
ci (60 %), v  roce 2024 je tomu obdobně. 
Hodnota byla tak nízká i přesto, že k roz-
hodnému datu, tj. 31.12.2024 byl načer-
pán krátkodobý úvěr 5 mil. Kč, který byl 
hned počátkem roku vrácen.

Hospodaření obce je každoročně kon-
trolováno příslušným odborem Krajské-
ho úřadu Olomouckého kraje v  rámci 
průběžné a  závěrečné kontroly hospo-

daření obce a výsledky kontroly hospo-
daření za příslušný kalendářní rok jsou 
schvalovány zastupitelstvem obce do 
poloviny roku následujícího.

Úvěry můžeme dále rozlišit na dlouho-
dobé investiční úvěry a na úvěry krátko-
dobé, které je možné využívat v kratším 
období. V praxi se jedná o revolving (KB) 
či kontokorent (ČSOB), kdy tyto je mož-
né kdykoliv čerpat a  dle stavu financí 
zase vracet. To může být za týden, nebo 
za několik měsíců. Daňové příjmy jsou 
příjmy jisté, připisují se na účet v pravi-
delných termínech, nicméně jejich výše 
je během roku kolísavá, a  nejsou tedy 
měsíčně ve výši 1/12 z  ročního objemu 
daného příjmu. Výdaje mohou být v růz-
ných měsících rovněž rozdílné. Z  toho 
důvodu je vhodné mít takovou možnost 
půjčování peněz v  kratším horizontu 
k dispozici a v případě potřeby ji využít.

Například revolvingový úvěr se čerpal 
naposledy v  listopadu 2024 a  násled-
ně se vracel v  lednu 2025. Kalendářní 
rok 2024 se ukončoval se zůstatkem na 
běžném účtu přes 5 milionů korun, ale 
vzhledem k  narozpočtování vratky re-
volvingu do roku 2025 došlo k  tomuto 
meziročnímu posunu a promítnutí do 2 
rozpočtových období.

Banky půjčují obcím peníze,  a v té 
souvislosti si samozřejmě prověřují 
bonitu žadatele o  úvěr. Většina z  úvě-
rů naší obce je poskytována Komerční 
bankou. Ta pravidelně sleduje účetní 
a rozpočtové výkazy obce, případně zjiš-
ťuje podrobnosti o  jejich obsahu. Musí 
se vždy rozhodnout, zda je půjčka bez-
pečná. Ekonomické ukazatele naší obce 
jsou dobré, a proto není problém případ-

ný úvěr od banky získat. Zadlužení obce 
je sice vyšší než v  okolních obcích, ale 
není tak vysoké, aby to bránilo dalšímu 
rozvoji obce. Obec Nový Malín nemá v 
současnosti potřebu zdražovat služby 
pro občany. Kromě toho dojde v  roce 
2025 k doplacení úvěru na koupi areálu 
cihelny, v  roce 2026 dojde k  doplacení 
úvěru na výstavbu fotbalových šaten 
a z  rozpočtu obce tak odpadnou nákla-
dové položky za skoro 3,3 mil. Kč ročně.

Na obecním webu v sekci rozpočet je 
ke stažení soubor schváleného rozpočtu 
na rok 2025. Ve výdajové stránce finan-
cování je mimo jiné soupis splátek úvě-
rů, se kterým je možné se seznámit.

Sloupeček „rozp. 2024“ znamená pů-
vodně schválené hodnoty rozpočtu roku 
2024 (v prosinci 2023), „odhad 2024“ ob-
sahuje odhadovaný stav pro kompletní 
rok 2024 (tvořeno z dat v listopadu 2024) 
a plánovaný rozpočet na rok 2025 (schvá-
leno v  prosinci 2024). Sloupeček s  od-
hadem odpovídá realitě na konci roku 
2024. V loňském roce se tedy splatilo za 
investiční úvěry 8 269 tis. Kč, v roce 2025 
to bude cca 8 311 tis. Kč, dále tam jsou ob-
saženy splátky krátkodobých úvěrů.

Z tabulky vyplývá, že spousta větších 
investičních akcí z  posledních let byla 
mimo vlastních zdrojů částečně finan-
cována i  úvěry. Není to však pravidlo. 
Třeba na nový pavilon ZŠ byla obdr-
žená nemalá dotace, dále se použila 
spousta milionů na opravy/rekonstruk-
ce místních komunikací, vodovodu, 
rekonstrukce mateřských školek atd. 
Výsledkem je zejména trvalé zhodno-
cování obecního majetku a spokojenost 
občanů.
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Tabulka financování zahrnuje mimo 
soupis úvěrů zároveň i investici 1 mil. Kč 
do cenných papírů. Ta se pořídila v prů-
běhu roku 2024, kdy taky byla ekono-
micky výhodnější než třeba termínova-
ný vklad. Výnosnost tohoto investičního 
produktu je navázána na dvoutýdenní 
repo sazbu. Ta však v  souvislosti s  vý-
vojem měnové politiky ČNB za období 
od schválení investice do současnosti 
(března 2025) klesla o  celé 2 procentní 

body. Za loňskou zhruba polovinu roku 
to přineslo zisk ve výši přes 15 tis. Kč. 
Není to nějak závratná částka, ale lepší 
než nechat nevyužité peníze ležet. Cen-
né papíry je možné kdykoliv vybrat a je-
den milion korun navýšený o zisk zapo-
jit do aktuálního rozpočtu.

Lze konstatovat v souladu s hodnoce-
ním Krajského úřadu olomouckého kra-
je, že obec Nový Malín hospodaří dobře 
i v rámci avizované koncepce vlády ČR, 

která trvale nabádá města a  obce, aby 
investovala, zhodnocovala svůj majetek 
a nedržela peníze na svých bankovních 
účtech.

Mgr. Marek Štencl, 
starosta obce 

Ing. Lenka Stuchlá 
účetní a rozpočtář obce

Komunitní 
energetika 
v Novém 
Malíně
Obec Nový Malín v  těchto dnech do-
končuje další etapu modernizace své-
ho energetického hospodářství, kterou 
započala mezi prvními v ČR v roce 2021 
– výběr dodavatele FVE pro 6 objektů 
Obce v  rámci projektu Komunální FVE 
s  podporou RES+ od Modernizačního 
fondu.

Realizace proběhne následně i  s  nut-
nou úpravou některých střech těchto 
objektů již letos, dokončení je plánováno 
v roce 2026. Do projektového řešení byla 
zpracována inovativní technologická 
řešení, která již obsahují funkcionality 
umožňující po postupném schvalování 
potřebné legislativy čerpat výhody sdí-
lení energie v  energetických společen-
stvích (dále ES) – tedy v  inovativním 
konceptu propojení a  chytrého řízení 
jednotlivých komunitních elektráren 
zajišťující i využití technických benefitů 
trhu s  elektřinou - agregace, flexibilita, 
spotové tarify aj.

A  právě založení ES je proto nyní po 
půlroční přípravě dalším krokem, kte-
rý obec již započala. Obec Nový Malín 
postupuje dle akčního plánu dříve vy-
pracované Místní energetické koncepce 
(MEK) a dle vypracovaného postupu an-
gažovaným systémovým řešitelem s od-
povídající kvalifikací pro zakládání ES.

Obec předpokládá, že celý proces za-
ložení ES včetně vypracování konceptu 
technicko - ekonomické a  legislativní 
studie proběhne v  průběhu několika 
měsíců letošního roku a bude na zákla-
dě jejich závěrů usilovat o  získání do-
tační podpory na výstavbu komunitní 
elektrárny ES. Vyhlášení dotační výzvy 
je avizováno na polovinu letošního roku.

Obec bude v  rámci procesu vzniku 
ES pořádat schůzky s občany a zajišťo-
vat tak potřebnou osvětu obyvatelstva. 
Členy tohoto společenství budou kromě 
obce i  naši občané a  podnikatelé, kteří 
budou mít o členství zájem.

Navrhovaná řešení pro ES partner-
ských sídel programu EÚO, mezi něž 
Nový Malín patří, se vyznačují díky ak-
tivní spolupráci s oblastí výzkumu a vý-
voje inovací v  ČR a  expertními řešiteli 

s  ověřeným renomé vysokou technolo-
gickou úrovní a postupy, které přinášejí 
všem beneficientům (obec, domácnost, 
podnik, spolek) maximum dosažitel-
ných efektů.

Ing. Josef Večeř 
ENUPRO s.r.o. 

– projektový manager obce 
Mgr. Marek Štencl, starosta
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Strategický plán rozvoje obce: 
směr budoucnosti Nového Malína?
Vážení občané Nového Malína 
a Mladoňova,
rád bych vás informoval o  stavu Stra-
tegického rozvojového plánu naší obce. 
Tento dokument byl vytvořen zaměst-
nanci obecního úřadu ve spolupráci se 
starostou obce a  odbornou konzultant-
kou. Jeho hlavním účelem je poskytnout 
strategický rámec pro rozvoj obce a také 
splnit požadavky nutné pro získání do-
tací z evropských i národních fondů.

Strategický rozvojový plán by měl slou-
žit jako dlouhodobý koncepční nástroj, 
který stanoví priority ve všech možných 
oblastech rozvoje obce. Například v  ob-
lastech infrastruktury, životního prostře-
dí, energetické koncepce, vzdělávání, so-
ciálních služeb a podpory podnikání. Měl 
by pomáhat při rozhodování o klíčových 
investicích a rozvojových projektech. Ob-
sahuje analýzu silných a slabých stránek 
obce, ohrožení i příležitostí.

Ačkoli tento dokument poskytuje 
užitečný rámec, není dle mého názoru 
v  obci aktivně využíván jako skutečný 

nástroj dlouhodobého rozvoje a je pouze 
formálním splněním administrativní 
povinnosti. Když byl schvalován stra-
tegický plán na období 2023-2027, byl 
s ním přijat i akční plán pro roky 2023-
2024, u  kterého ani neproběhlo hodno-
cení, jak se jej podařilo naplnit. Na za-
sedání zastupitelstva dne 6. března 2025 
byl schválen akční plán na rok 2025. 
Zároveň zastupitel Ing. Miroslav Vinkler 
navrhl zřízení výboru zastupitelstva 
pro dlouhodobé strategické plánová-
ní, avšak tento návrh nezískal podporu 
nadpoloviční většiny hlasů zastupitelů.

Mnoho obcí a  měst podobné výbory 
zřizuje a  jejich práce přináší kvalitní 
strategická doporučení. Považuji proto 
za důležité, aby občané aktivně sledovali 
kroky vedení obce, zapojili se do veřejné 
diskuse o  budoucnosti Nového Malína 
a Mladoňova a předkládali své náměty, 
podněty i připomínky.

Zastupitelé z našeho volebního usku-
pení pro vás připravují anketu, která 
nám pomůže zmapovat vaše potřeby 

a  priority, jak jsme již avizovali na dří-
vějším zasedání zastupitelstva obce. 
Děkujeme všem, kteří se již nyní zapo-
jují do diskuse a předkládají své návrhy. 
Kaž dý názor je důležitý – ať už jde o kri-
tiku nebo pochvalu.
S úctou,

Ing. Petr Kuba, 
místostarosta obce Nový Malín

Provozní Nový Malín spol. s r.o. 
– informace z obecní společnosti
Zásadní informací pro veřejnost jsou 
zcela nové webové stránky dohledatelné 
na adrese www.provozninovymalin.cz. 
Nové webové stránky jsme vytvořili 
společně s  Ing. Ivonou Štrbíkovou. Na-
ším cílem bylo, aby byly jednoduché, 
a přitom poskytovaly potřebné informa-
ce. Snad se nám to povedlo. Budeme rádi 
za připomínky, ohlasy 
a také za případné ná-
měty na jejich doplně-
ní. Na naše stránky se 
dostanete i proklikem 
z  webu Obce Nový 
Malín.

Z ČINNOSTI SPOLEČNOSTI 
V I. ČTVRTLETí ROKu 2025
Na zimní údržbu jsme se chystali s před-
stihem. Již v  září 2024 jsme objednali 
nový sypač na multikáru za 306 tis. Kč. 
Ten původní byl po 12 letech provozu 
zcela opotřebován a byla nutná jeho vý-
měna.

Velkým pomocníkem je rovněž komu-
nální stroj Belos, který je tak akorát vel-
ký, aby odhrnoval a posypával chodníky 
– používáme ho už od r. 2018. Ohledně 
zimní údržby máme na našich nových 
webových stránkách informace, které 
vás mohou zajímat.

V  zimním období jsme v  rámci údrž-
by zeleně odstraňovali náletové rostliny 
na zasakovacím průlehu ZP8 pod Mohy-
lou v délce 700 m. Ke konci března jsme 
dokončili stříhání stromků v  aleji za 
základní školou a v aleji za karosárnou 
směr letiště. Než se úplně rozjaří, tak 
naše zaměstnankyně ostříhají trávy na 
náměstí a zastřihnout růže v kovových 
kuželech. Letos bychom chtěli vytrhat 

staré nevzhledné rostliny na autobuso-
vé zastávce na Plechách a o kousek dál 
u  obchodu a  nově osázet menším dru-
hem tavolníků.

V rámci přípravy na Velikonoce paní 
učitelky s  dětmi ze školek nazdobily 
jehlany na náměstí a  přichystaly jarní 
stezku pro malé děti.

V průběhu března byla chystána k ote-
vření naše komunitní kompostárna. 
Strojem došlo k  přeložení hromad polo 
zetlelého kompostu a  rovněž bylo pro-
vedeno štěpkování dřevní hmoty, která 
se na kompostárně nahromadila od loň-
ského listopadu.

Lenka Tylová – účetní

http://www.provozninovymalin.cz
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Pokud počasí dovolilo, pokračovali jsme 
ve výstavbě inženýrských sítí, zejména 
pak vodovodu a kanalizace v lokalitě SV 
34 v Novém Malíně.

V  současné době naši zaměstnanci 
dokončili opravu autobusové zastáv-
ky v  Mladoňově. V  loňském roce jsme 
provedli rekonstrukci střechy, vyměnili 
výplně otvorů, zrealizovali novou fasá-
du včetně vnitřních omítek a pokládky 
vnitřní keramické dlažby. Venkovní pro-

story se také dočkaly úprav, a  to nejen 
kolem zastávky, ale i vjezd na ÚEV, který 
je v těsné blízkosti.

V  Mladoňově na ÚEV jsme vyměni-
li sprchové vaničky a  opravili rozvody 
vody a  odpadů. Současně jsme provedli 
výměnu směšovacích sprchových bate-
rií. Tuto práci jsme měli naplánovanou 
již od loňska a čekali jsme na dobu, kdy je 
ústav nejméně využíván klienty – leden.

Od půlky března jsme se pustili do vý-
stavby optické sítě. Podle plánu jde o lo-
kalitu za obecním úřadem. Je zde cca 
20 RD, které následně připojíme.

Po Velikonocích bychom měli začít 
rekonstruovat vodovodní řad od bývalé 
cukrárny směr Hrabišín. Předpokládá se 
i rekonstrukce dešťové kanalizace.

Od měsíce května se pustíme do re-
konstrukce podkroví nejstarší budovy 
ZŠ v  Novém Malíně. Půjde o  výměnu 
střešní krytiny, střešních oken, nové-

ho hromosvodu, provedení nové vnitř-
ní elektroinstalace a  vzduchotechniky, 
sádrokartonové konstrukce, výměny 
podlahových krytin apod.

Radek Malovaný 
jednatel společnosti

S  příchodem jara pokračuje pravidel-
ná údržba vodohospodářských za-
řízení. Bylo zahájeno čištění vodoje-
mů. Pravidelné odstraňování usazenin 
a dezinfekce tak pomáhají udržet kvali-
tu a nezávadnost dodávané pitné vody. 
V průběhu jara bude u vybraných vodo-
jemů provedena výmalba vnitřních pro-
stor a výměna vstupních dveří a u malé 
vodní elektrárny dojde k  vymalování 
vnitřního prostoru.

V  letošním roce již proběhla výměna 
111 ks statických – ultrazvukových vo-
doměrů v domácnostech našich odběra-
telů z celkového plánovaného počtu 278 
ks. Zbytek výměn vodoměrů bude reali-
zován v průběhu roku.

Na čistírně odpadních vod v  Novém 
Malíně proběhlo vyčištění kalových ná-
drží, na ČOV v Mladoňově byly vyměně-
ny kartáče stíracího síta sloužícího pro 
odstranění hrubých nečistot z přitékají-
cí odpadní vody.

Ing. Zdeněk Beňo 
vodohospodář

Svoz 
komunálních 
odpadů
Vážení spoluobčané,
vzhledem k tomu, že se stále objevují do-
tazy na podmínky svozu tříděných od-
padů z  nádob, považuji za vhodné opět 
zopakovat základní informace.

SVOZ PLASTů:
probíhá pouze z  popelnic určených ke 
svozu plastů. Sváží se tedy jen načipo-
vané popelnice o  objemu 240 l. PYTLE 
a  VOLNĚ LOŽENÉ ODPADY SE JIŽ NE-
SVÁŽí. Do popelnic na plasty je možné 
ukládat i nápojové obaly, tedy nápojové 
kartony a  nápojové plechovky. Odpady 
vkládejte do nádob sešlápnuté a  volně 
ložené (je zbytečné je vkládat do pytlů či 
sáčků). Pokud vám popelnice na plasty 
(+ nápojový karton a nápojové kovy) ne-
stačí, je i nadále možné tyto odpady vo-

zit na sběrný dvůr. Na sběrný dvůr stále 
můžete vozit i objemný plastový odpad, 
který se do popelnic nevleze. Tento ob-
jemný plastový odpad nebude od popel-
nic svážen. Prosíme, do „plastů“ vhazuj-
te pouze neznečištěné plasty, nápojové 
kartony a kovové obaly.

SVOZ PAPíRu:
probíhá pouze z  popelnic určených ke 
svozu papíru. Sváží se tedy jen načipo-
vané popelnice o objemu 240 l. KRABI-
CE, BALíČKY, PYTLE či VOLNĚ LOŽE-
NÝ PAPíR SE JIŽ NESVÁŽí. Pokud vám 
popelnice na papír nestačí, je i  nadále 
možné vozit papír na sběrný dvůr. Pro-
síme, nevhazujte do papíru jiný odpad 
než papírový. Papírové krabice do nádob 
vkládejte sešlápnuté, nejlépe rozřezané 
a volně ložené.

KE SVOZu PŘIPRAVTE POuZE PLNÉ 
NÁDOBY. POLOPRÁZNÉ NÁDOBY NE-
VYTAHuJTE! Zbytečně se prodlužuje čas 
svozu a zvyšují náklady obce. Obec platí 
za každý výsyp nádoby. Plast a  papír je 

svážen v  termínech uvedených v  obec-
ním kalendáři a na stránkách obce.

V  případě, že vám kapacita nádob na 
plasty či papír nestačí, podívejte se na 
obecní stránky do sekce Odpady. Zde je 
uvedeno, jak dále postupovat.

Nádoby na svoz plastů a papíru jsou na-
čipovány. Většinou je na nádobách i ná-
lepka, na které jsou uvedeny základní 
informace k  majiteli nádoby (např. čís-
lo popisné, komodita). Prosíme, zkon-
trolujte si tyto údaje a  v  případě zjiště-
ní jakýchkoli nesrovnalostí kontaktujte 
zástupce obecního úřadu (kontakt viz 
níže). Pokud nálepku na nádobě nena-
leznete, nebrání toto jejímu svozu. Infor-
mace jsou „umístěny“ na čipech, který-
mi jsou nádoby osazeny. Čip je umístěn 
vlevo, pod horní hranou popelnice (čer-
vený oválný předmět).

Žádáme vás tímto, abyste žádným způ-
sobem nemanipulovali s instalovanými 
čipy. V případě, že k manipulaci dojde, 
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bude vám nádoba odebrána. Obsah po-
pelnic na plasty a  papír je namátkově 
kontrolován. V  případě, že v  popelni-
cích bude nalezen jiný odpad než ten, 
ke kterému je popelnice určena, nebude 
popelnice vyvezena. Každá popelnice, 
tedy i popelnice na svoz plastů a papí-
ru, je při svozu zvážena a zaevidována.

SBĚR A SVOZ SMĚSNÉHO 
KOMuNÁLNíHO ODPADu
Svoz směsného komunálního odpadu 
probíhá ze standardizovaných nádob 
o  objemu 60, 110, 120, 240 a  1  100 l. Ná-
doby jsou vyvezeny jen tehdy, když jsou 
opatřeny jednorázovým kupónem, nebo 
celoroční známkou, které musí odpo-
vídat objemu nádoby. V  případě, že ná-
doba není řádně označena, či obsahuje 
odpad, který do ní nepatří (např. nebez-
pečné odpady, suť, žhavý popel apod), 
nebude vyvezena. SVEZENY BuDOu 
POuZE NAČIPOVANÉ NÁDOBY. Čip nese 
základní informace k nádobě (např. čís-
lo popisné, majitele, objem nádoby, druh 
odpadu). Změny v počtu nádob a změny 

v osobách majitelů nemovitostí, ke kte-
rým nádoby patří, je potřeba ohlásit na 
OÚ. Nová nádoba vám bude načipová-
na, ze staré nádoby bude odstraněn čip 
a v případě změny majitele bude prove-
dena změna údajů. Každá popelnice je 
při svozu zvážena a zaevidována.

I v případě vývozu směsného komunál-
ního odpadu platí, že obec Nový Malín 
zaplatí svozové firmě za každou vyveze-
nou nádobu a  každý kilogram odpadů. 
Je tedy zbytečné do jakýchkoli popel-
nic vkládat odpady, které do nich nepat-
ří a vytahovat k vývozu popelnice, které 
jsou poloprázdné. Vytahujte tedy pou-
ze plné popelnice, s takovým odpadem, 
který do nich patří. Namátkové kontroly 
jsou prováděny i u popelnic na směsný 
komunální odpad. Do popelnic na směs-
ný komunální odpad rozhodně nepat-
ří nebezpečné odpady, stavební odpady 
a neznečištěné využitelné odpady.

Nebezpečné a  stavební odpady, včet-
ně „stavebního či nábytkového“ dře-

va, vozte do sběrného dvora. K odložení 
elektroodpadů, jedlých olejů, skla, tex-
tilu a  drobných kovů využívejte kon-
tejnery, které jsou rozmístěné po obci. 
K odevzdání těchto odpadů můžete vy-
užít i sběrný dvůr. Biologicky rozložitel-
né odpady a  potraviny do popelnic na 
„komunál“ také nepatří. V  maximální 
možné míře využívejte vlastní kompost, 
kompostárnu a  kompostéry. K  odlože-
ní prošlých a znehodnocených potravin 
využijte nádoby na „gastroodpad“.

Přemýšlejte nad odpady a  pokud je to 
možné, snažte se je v maximální možné 
míře vytřídit a  nejlépe jich vyproduko-
vat co nejméně.

... a myslete na to, že: 
NEJLEPŠí ODPAD JE TEN, 
KTERÝ VůBEC NEVZNIKNE!

Vladimír Faltus 
technik OÚ 

(e-mail: faltus@novymalin.cz)

Bioodpady 
a odpady 
z kuchyní 
v roce 
2025.

Vážení spoluobčané, rád bych vám pře-
dal informace o  biologicky rozložitel-
ných odpadech z kuchyní, zjednodušeně 
řečeno o „gastroodpadech“.

Co si pod tímto názvem představit? 
Jedná se především o  zbytky potravin 
rostlinného a živočišného původu, které 
vznikají ve vašich domácnostech, tedy 
například zbytky zeleniny a ovoce, zbyt-
ky jídel, pečivo a podobné odpady vzni-
kající především v kuchyni.

Snahou téměř každé obce je snížit 
množství nevyužitelného odpadu uklá-
daného na skládky. Jednou z  možnos-
tí, jak tohoto cíle dosáhnout, je vytřídit 
z komunálního odpadu bioodpad a gas-
troodpad z  domácností. Tyto odpady 
se v  komunálním odpadu vyskytují ve 
velkém množství. V  některých obcích 
a městech je jejich podíl více než 30 %. 
V  Novém Malíně máme bioodpad vy-
řešen komunitní kompostárnou a kom-
postéry. V současné době má obec Nový 

Malín podanou žádost na získání dal-
ších kompostérů. Pokud dotaci získáme, 
budou občanům na podzim poskytnuty 
další kompostéry (občané budou včas 
informováni).

Dalším krokem k ještě vyššímu využi-
tí odpadů z domácností a jejich odkloně-
ní od skládky je oddělené shromažďová-
ní gastroodpadu a jeho následné předání 
k  využití. V  Novém Malíně byl sběr 
gastroodpadů zahájen v roce 2021. Bylo 
posbíráno zhruba 7 tun těchto odpadů. 
V  roce 2024 to bylo již více než 22 tun. 
V březnu letošního roku došlo k osazení 
dalších lokalit kontejnery na gastrood-
pad. Jedná se např. o místa v horní čás-
ti obce (např. u  sokolovny), nová místa 
v  oblasti Na poldrech, ve střední části 
obce a dalších lokalitách. Nyní je v obci 
rozmístěno více než 30 nádob. Mapu 
s umístěním kontejnerů na odpady na-
leznete na obecních stránkách. Kon-
krétní stanoviště gastronádob naleznete 
také na www.kamsnim.cz .

A  jak gastroodpad do nádob ukládat? 
Odpad prostě jen vložíte do sáčku nebo 
původního obalu (kromě skleněného) 
a  vhodíte do hnědé, 120 litrové nádoby 
s  označením „gastroodpad“ a  nádobu 
uzavřete. Nádoby jsou pravidelně vyvá-
ženy v týdenních intervalech.

Co tedy do nádob na gastroodpad patří 
a co nikoli?

PATŘí:
• potraviny rostlinného i živočišného 

původu
• prošlé potraviny i s původním obalem 

(obal – papír, plast, kov)
• tepelně zpracované maso vč. 

syrového, rybí a drůbeží kosti
• mléčné výrobky včetně tekutých
• zbytky ovoce a zeleniny, spadané 

ovoce
• zbytky jídel
• pečivo, cukrovinky, sedliny z kávy 

a čaje

NEPATŘí:
• potraviny ve skleněných obalech
• samostatné plasty, sklo, kovy
• gumové či mikrotenové rukavice
• mycí houbičky, drátěnky, textil
• jednorázové nádobí  

(tácky, kelímky, příbory)
• vepřové a hovězí kosti, uhynulá 

zvířata
• psí exkrementy
• nebezpečné odpady
• jedlé oleje a tuky  

(patří do samostatných nádob)

A co se s gastroodpadem stane po jeho 
odvozu specializovanou firmou? Odpad 
je předán do bioplynové stanice v  Ra-
potíně, zde je podrcen, projde procesem 
fermentace a  je energeticky zpracován. 
Výsledkem procesu je elektrická energie 

http://www.kamsnim.cz
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Ze života 
v Mladoňově
Mladoňov, naše malebná obec obklope-
ná krásnou přírodou, žije pestrým spo-
lečenským i kulturním životem. Přesto-
že nejsme velké město, v naší komunitě 
se stále něco děje. Přinášíme vám pře-
hled několika událostí a novinek, které 
v  poslední době oživily naše společné 
soužití.

HODY V MLADOňOVĚ
Dne 7. prosince 2024 se v naší obci kona-
ly tradiční hody. Akce začala slavnostní 
mší v kostele sv. Mikuláše, po které ná-
sledovalo sousedské posezení v kultur-
ním domě. Při cimbálové muzice jsme 
společně strávili příjemný večer až do 
pozdních hodin, kdy jsme si zazpívali, 
zatancovali a probrali sousedské problé-
my. Velké poděkování patří všem, kdo se 
podíleli na přípravě této akce a pohoště-
ní, které jistě potěšilo všechny přítomné.

ADVENTNí KONCERT
Další významnou akci zorganizoval pan 
Wágner a  to adventní koncert, který se 
konal 8. prosince 2024 v  místním kos-
tele. Vystoupil zde sbor z Nákla pod ve-
dením MUDr. Marie Turkové, který svou 
hudbou a  zpěvem navodil nádhernou 
vánoční atmosféru. Byl to krásný kon-
cert, který všechny přítomné potěšil 
a přiblížil jim kouzlo adventního období.

MYSLIVECKÝ PLES
Dne 7. února 2025 se konal myslivecký 
ples. Účast byla hojná a  všichni si po-
chutnali na vynikající myslivecké ku-

chyni. K  tanci i  poslechu hrála skvělá 
hudba a  zábava se protáhla až do brz-
kých ranních hodin. Tombola byla bo-
hatá a  snad nikoho nezklamala. Velké 
poděkování patří Mysliveckému spol-
ku Libinsko za organizaci této vydařené 
akce.

DĚTSKÝ MAŠKARNí PLES
Dne 1. března 2025 proběhl již tradičně dět-
ský maškarní ples. Účast byla hojná a děti 
si užily odpoledne plné her, tance a soutě-
ží. Barevné masky a veselá atmosféra vy-
tvořily kouzelný zážitek pro všechny pří-
tomné. Každé dítě si odneslo nejen krásné 
vzpomínky, ale i odměnu z tomboly. Velké 
poděkování patří organizátorům hlavně 
Dagmar Moravcové a její rodině, kteří se 
podíleli na přípravě této akce.

uKLIďME ČESKO
Na konci března se Mladoňov zapojil 

do celostátní akce Ukliďme Česko. Spo-
lečně jsme se vydali uklidit okolí obce, 
lesní cesty a  další veřejná prostranství. 

Připojit se mohl každý, komu záleží na 
čistotě našeho krásného prostředí.
Při této příležitosti jsme otevřeli „kniho
-budku“ v  krásně opravené autobusové 
zastávce, za což děkujeme obci Nový Ma-
lín, že nám zase udělala vesnici o kousek 
hezčí. „Kniho-budka“ slouží všem, kdo si 
chtějí půjčit nebo darovat knihu a přispět 
tak ke sdílení radosti ze čtení. Doufáme, že 
bude dělat jen radost a ne žádnou starost!

VZPOMíNKA NA PANA 
JANA WÁgNERA
Rádi bychom také vzpomněli na pana 
Jana Wágnera, který nás bohužel náhle 
opustil začátkem března tohoto roku. Byl 
uznávanou osobností Mladoňova a  stál 
za organizací nejen adventních koncer-
tů, ale i mnoha dalších akcí. Postaral se 
o zprovoznění a opravu hodin na koste-
le, které díky jeho šikovným rukám opět 
fungují. Po mnoho let se podílel na rea-
lizaci Pohádkového lesa, kde ztvárnil le-
gendárního Krakonoše – tak si ho jistě 
všichni budeme pamatovat. Jeho laska-
vost, elán, humor a  nadhled nám všem 
budou chybět. Děkujeme za vše, co jste 
pro Mladoňov udělal...

Za osadní výbor B.S.

a  teplo. Elektrickou energii i  BioC-
NG (zemní plyn) je bioplynová stanice 
schopna distribuovat prostřednictvím 
EFG Energy veškerým koncovým zá-
kazníkům v ČR. Bioplynová stanice EFG 
Rapotín BPS vznikla jako jedna z  prv-
ních odpadářských bioplynových stanic 
u  nás. Ročně zpracuje 30 tis. tun biolo-

gicky rozložitelného odpadu, z něhož vy-
produkuje bioplyn, který dále upravuje 
na elektřinu a teplo a rovněž biometan.

Pokud tedy chceme přispět k odkloně-
ní odpadů od skládky a snížit náklady za 
ukládku, bude důležité udržet „čistotu“ 
tohoto materiálu a nevhazovat do nádob 
to, co tam nepatří. Věřím, že kontejnery 

budou i  nadále využívány k  určenému 
účelu a jejich využitím přispějeme k od-
klonění odpadů od skládkování. Záleží 
tedy jen na nás, kolik odpadu bude zpra-
cováno a kolik jej zbytečně neskončí na 
skládce.

Vladimír Faltus, technik OÚ

https://www.efg-energy.cz/
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Mobilní rozhlas 
– MuNIPOLIS
Vážení občané,
spustili jsme pro vás službu MUNIPO-
LIS, díky které vás nyní budeme efektiv-
ně informovat přímo do vašeho telefonu. 
Přihlaste se k odběru informací a už ni-
kdy nezmeškáte důležité novinky a upo-
zornění z  naší samosprávy. Informace 
podle vašich zájmů vám budeme posílat 
e-mailem, SMS nebo jako zprávu do ap-
likace. Služba je zdarma!

Během měsíce dubna probíhá zkušební 
provoz. Od 1. 5. 2025 přejdeme plně 
na zasílání informací přes službu 
MuNIPOLIS, současná emailová služba 
bude ZRuŠENA!!

Co vám přihlášení do MuNIPOLIS 
přináší?
• Upozornění na krizové události – 

výpadky energií, blížící se vichřice, 
dopravní uzavírky, varování před 
podomními prodejci, apod.

• Novinky a důležitá upozornění z úřadu 
- poplatky, obecní zpravodaj, odstávky 
vody, aj.

• Pozvánky na kulturní a sportovní akce
• Mobilní aplikaci samosprávy 

s užitečnými funkcemi

V  registračním procesu si sami může-
te nastavit, jaké typy informací vás za-
jímají (např. kultura, doprava, majitelé 
zvířat). Doporučujeme vyplnit vaše te-
lefonní číslo a ulici, abychom vás moh-
li rychle varovat v případě nečekaných 
událostí (např. havárie vody, přívalo-
vé deště atd.) Vaše údaje jsou v bezpečí 
a v souladu s GDPR.

PŘIHLASTE SE K ODBĚRu 
INFORMACí: 
https://novymalin.munipolis.cz

Registrovat se můžete také osobně pří-
mo na našem úřadu – rádi vám pomůže-
me. Informace či osobní konzultace na 
tel. 588 880 415 nebo mailu nimmerrich-
terova@novymalin.cz

Probíhají i  osobní setkání, kde vám 
vše vysvětlíme a  pomůžeme s  regist-
rací. Začátkem dubna proběhlo první 
v  Mladoňově, další plánované je 14. 4. 
v knihovně a 16. 4. v zasedací místnosti 
obecního úřadu. V  případě potřeby bu-
dou vyhlášena další.

Oficiální aplikaci MuNIPOLIS naší sa-
mosprávy si můžete stáhnout přímo na 
App Store nebo Google Play. Poté si stačí 
přidat naši obec a budete mít informace 
vždy po ruce. Služby Munipolis využí-
vají i mnohé okolní vesnice, můžete tak 
sledovat např. kulturní akce i v okolí.

Dana Nimmerrichterová

Působení 
Městské policie 
Šumperk v obci 
Nový Malín

K 01. 01. 2024 bylo u Městské policie 
Šumperk zřízeno Dopravní odděle-
ní a  logistika, jejímž prioritním úko-
lem je řešení dopravních přestupků 
a plnění úkolů vyplývajících z veřej-
noprávních smluv, a tím uvolnit pro-
stor pořádkovým hlídkám k zajištění 
veřejného pořádku. Přestože doprav-
ní hlídka je primárně zaměřena na 
dopravu, je schopna plnohodnotně ře-
šit i otázky veřejného pořádku v pří-
padech, kdy jsou ostatní hlídky za-
neprázdněné. O  nasazení dopravní 
hlídky rozhoduje velitel směny.

Zastupitelstvo obce v  Novém Ma-
líně při hlasování schválilo většinou 
hlasů možnost plění úkolů Městské 
policie Šumperk v  katastru obce. 
Město Šumperk za tuto aktivu nepo-
žadovalo finanční odměnu i  když to 
tak v jiných regionech bývá.

Dopravní oddělení má vyčleně-
né vozidlo, které je složeno ze třech 
strážníků v  čele s  velitelem odděle-
ní, ten mimo jiné konzultuje doprav-
ní problematiku ve městě a  obcích 
a  pravidelně podává hodnotící zprá-
vy. Lokality působení šumperských 
strážníků v  roce 2024 byly v  Novém 
Malíně, Bušíně, Velých Losinách a So-
botíně. V  katastru obce Nový Malín, 
kde strážníci strávili 9 hodin monito-
ringem, bylo zjištěno 23 protiprávních 
jednání, celková částka vybraná na 
pokutách činila 34 500 Kč.

Zvýšení kvality života a  bezpečnos-
ti, zajištění veřejného pořádku a  do-
držování rychlosti při průjezdu obcí 
je jedna z priorit. Aktivity městských 
strážníků v  obcích byly přivítány 
kladně především těmi, kteří bydlí 
v  blízkosti komunikace. V  roce 2025 
v  souvislosti s  nárůstem provozních 
i  mzdových nákladů bude MP Šum-
perk starostům obcí s  veřejnoprávní 
smlouvou nabízet nové znění Veřej-
noprávní smlouvy, kde budou úkony 
MP Šumperk výhradně plánovány 
a zpoplatněny.

Ing. Mgr. Martin Pelnář

mailto:nimmerrichterova@novymalin.cz
mailto:nimmerrichterova@novymalin.cz
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Provozní Nový Malín s.r.o. 
letos slaví 25 let od svého založení

SRDEČNĚ VÁS ZVEME 
NA DEN OTEVŘENÝCH DVEŘí

Vážení a milí spoluobčané,
v  letošním roce uplyne 25 let od založení obecní společnos-
ti Provozní Nový Malín s.r.o. Při této příležitosti vás srdečně 
zveme na DEN OTEVŘENÝCH DVĚŘÍ, který proběhne v sobotu 
7. 6. 2025 od 10:00 do 17:00 hod. Veřejnosti zpřístupníme pro-
story, které v rámci naší činnosti provozujeme a představíme 
hlavní díla, která jsme pro obec Nový Malín vystavěli. Všech-
na místa budou otevřena současně. K  dispozici bude mapka 
objektů, která vás pozve k návštěvě těchto míst:

1. Čistírna odpadních vod (ČOV) Nový Malín – ukázka 
technologie

2. Vodojem VDJ300 – ukázka technologie
3. PNM – budova čp. 83 + sběrný dvůr – prezentace společnosti 

a techniky, prezentace výstavby optické sítě
4. Sokolovna – zpřístupnění prostorů, které zrekonstruovala 

PNM
5. Vodojem VDJ200 – ukázka historické stavby a technologie
6. Malá vodní elektrárna (MVE) – ukázka unikátní technologie 

výroby elektrické energie
7. Malínská rokle – vodní nádrž, dřevěné posezení

DOPROVODNÝ PROgRAM 
A SOuTĚŽ
Mapka objektů bude slosovatelná. Navštívíte-li všech 7 objek-
tů v rámci dne otevřených dveří a necháte si vaši návštěvu po-
tvrdit, můžete se zúčastnit slosování o věcné ceny.

V  areálu PNM během dne otevřených dveří bude možnost 
zakoupit občerstvení: guláš, ovocné knedlíky, hranolky, párek 
v rohlíku, limo i pivo.

Přímo v areálu společnosti budeme mít pro děti nachystané 
nafukovací balonky a skákací hrad.

Přijďte se seznámit s  tím, co se skrývá za provozováním 
vodovodu, ČOV nebo jak funguje sběrný dvůr, a také s tím, co 
společnost PNM za 25 let v Novém Malíně a Mladoňově vy-
budovala, postavila a co vše zabezpečujeme pro naše občany 
a obec Nový Malín.

Za jednatele a zaměstnance Provozní Nový Malín s.r.o.

Lenka Tylová

1. cena: štípané dřevo v hodnotě 9 000 Kč

2. cena: paleta briket v hodnotě 6 000 Kč

3. cena: štípané dřevo v hodnotě 3 000 Kč
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Projekt „Klub aktivních seniorů Nový Malín“
V polovině prosince loňského roku měli 
senioři z  Nového Malína a  Mladoňova 
možnost se sejít v Sokolovně, kde byl pro 
ně připravený odpolední předvánoční 
program. Sešlo se jich na 90 a  celé se-
tkání zahájil starosta obce Mgr. Marek 
Štencl, pod jehož záštitou se tato akce 
konala. S adventním pásmem vystoupi-
ly již tradičně děti ze školní družiny ZŠ 
Nový Malín. Seniorům byla představena 
Univerzita třetího věku a další aktivity, 
které pro ně organizuje místní knihov-
na, projekt Munipolis a také záměr vzni-
ku Klubu aktivních seniorů. K poslechu 
i tanci zahrála skupina Basta Fidli.

Díky tomu, že část seniorů se rozhodla 
vyplnit dotazník, který se ptal, jaké akti-
vity by naši senioři v obci uvítali, co jim 
chybí, co je zajímá, jak by chtěli trávit 
volný čas atp., vznikl společný projekt 
Obce Nový Malín a  Malínského kul-
turního a  osvětového spolku s  názvem 
KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ NOVÝ MA-
LÍN. Cílem Klubu aktivních seniorů je 
rozvíjení aktivit směřující k  vytváření 
společenství vrstevníků a  navazování 
nových kontaktů, k  posílení osobního 

pocitu pohody a  vytvoření prostoru ke 
společenskému setkávání, rozhovorům, 
přednáškám, předávání zkušeností, 
rukodělným pracím, poslechu hudby, 
k  pořádání poznávacích zájezdů a  vý-
letů, organizování různých zájmových 
aktivit apod.

Od konce února jsme seniorům v naší 
obci nabídli pravidelné středeční cviče-
ní s fyzioterapeutkou Mgr. Viktorií Pra-
chařovou, která cvičení vede s ohledem 
na individuální kondici každého účast-
níka. Kapacita kurzu je v tuto chvíli na-
plněna, avšak v  případě dalšího zájmu 
je možné otevřít druhou skupinu, která 
bude cvičit pravidelně ve středu od 8:45 
do 9:30 v sále Provozní Nový Malín.

Na 15. dubna je pro naše seniory na-
plánované školení řidičů a bezpečnosti 
pohybu v silničním provozu, které pove-
de expertka a školitelka v této oblasti Bc. 
Martina Horníčková.

A  co dalšího vás čeká? Protože ne-
chceme tvořit program pro vás bez vás, 
ale společně S VÁMI, zveme SENIORKY 
A  SENIORY z  Nového Malína a  Mla-
doňova, kteří se chtějí podílet na akti-

vitách klubu na setkání ve čtvrtek 29. 
května v Restauraci Zátiší od 15:00. Tam 
probereme vaše nápady, podpoříme vás 
a  pomůžeme s  realizací. Veškeré akce 
Klubu jsou otevřené a  přístupné komu-
koliv, kdo má zájem se na nich podílet 
nebo účastnit.

Teď už ale víme (na základě dotazníku 
a námětu od seniorů), že v létě se sejde-
me u ohně a budeme dalekohledem po-
zorovat hvězdy s místím nadšencem. Na 
podzim vás pozveme na výlet do Nerato-
va a jeho okolí, kde kromě jiného navští-
víme Kostel Nanebevzetí Panny Marie 
s unikátní skleněnou střechou. V druhé 
polovině roku budeme pokračovat také 
v  pohybových aktivitách určených pří-
mo vám, seniorům, a zahájíme pravidel-
ná měsíční Klubová setkávání.

Projekt pro vás připravují

Dana Nimmerrichterová (obec Nový 
Malín, kontaktní osoba projektu) 

a Ivona Štrbíková (Malínský kulturní 
a osvětový spolek, koordinátorka akcí)
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Zdeněk Kukula třetí na mistrovství světa v cyklokrosu
Zdeněk Kukula, známá osobnost místní cyklistické scény, 
dosáhl vynikajícího úspěchu na mistrovství světa v cyklo-
krosu v  kategorii masters 75–79 let. Závod se konal letos 
v německém Hamburku, kde Zdeněk vybojoval třetí místo 
a potvrdil svou dlouholetou oddanost cyklistickému sportu.

Přípravu na cyklokrosový vrchol sezóny si Zdeněk odbyl 
během léta na silničním kole a v terénu na horském kole. Obě 
disciplíny se ukázaly být klíčové pro jeho úspěch, ačkoli sa-
motné mistrovství světa v Hamburku nebylo původně v jeho 
plánech. „Řekněme, že jsem se rozhodl na poslední chvíli – 
a možná právě proto jsem neměl čas se nervovat,“ pozname-
nal s úsměvem.

Zdeněk se dlouhodobě věnuje cyklistice a  jeho úspěch 
v  Hamburku je důkazem toho, že věk není překážkou pro 

dosažení skvělých výsledků. „Závod byl náročný, ale skvěle 
organizovaný. Trať byla perfektně připravená, a i když počasí 
nehrálo úplně v náš prospěch, byla to výzva, kterou jsem si 
užil,“ dodal Kukula.

Jeho příběh je inspirací nejen pro místní sportovce, ale 
i pro všechny, kteří uvažují o  tom, že by znovu nasedli na 
kolo – ať už jen pro radost, nebo s ambicí postavit se na start 
závodu.

Zdeněk Kukula nyní plánuje zimní přípravu a zvažuje účast 
na dalších mezinárodních závodech. Jeho výsledky ukazují, 
že i neplánované rozhodnutí může přinést skvělé výsledky, 
pokud se opírá o kvalitní přípravu a odhodlání.

Dana Nimmerrichterová

My tři králové jdeme k vám
Letošní koledování bylo zahájeno jede-
náctého ledna v devět hodin ráno v Kos-
tele Narození Panny Marie. Nejdříve 
proběhlo uvítání a seznámení členů sku-
pinek, předání mapek s trasou, pokladni-
ček, papírových korun, dárečků a tříkrá-
lových hvězd. Poté sbírce a koled níkům 
požehnal P. Otto Sekanina. Do terénu vyrazilo 21 skupinek s Kašpa-

ry, Melichary, Baltazary a  vedoucími 
skupinek. Rádi bychom zmínili i letošní 
novinku – některé skupinky měly krás-
né, vlastnoručně malované, tříkrálové 
hvězdy. Počasí přálo, zima přidělila po-
prašek sněhu i paprsky slunce. V průbě-
hu sobotního dne jste pak měli možnost 
setkat se s  koledníky na zápraží svého 
domu, přispět do pokladniček na dobro-
činnou sbírku určenou po Charitu, ne-
chat si napsat křídou symbolický nápis 
K + M + B 2025.
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Naše obec se opět zařadila svým výtěžkem 120 534 Kč mezi 
čtyři významné přispěvovatele v  rámci působení Charity 
Šumperk. Děkujeme všem dětem, rodinným příslušníkům, 
vedoucím skupinek, Obecnímu úřadu, Základní škole Nový 
Malín a štědrým dárcům Nového Malína, kteří letošní sbírku 
podpořili.

Na Tříkrálovou sbírku podruhé, a  tím už tradičně, navázaly 
v neděli 12. ledna další akce, Dobrokavárna a Tříkrálový koncert.

Stejně jako loni se před koncertem ochladilo a začal fou-
kat severák. Proto mohli příchozí o  to více ocenit teplé ná-
poje, plynový ohřívač a  dobroty, které byly nabídnuty před 
koncertem i po koncertě hostům i účinkujícím Tříkrálového 
koncertu ve stanu Dobroka várny.

Koncert dětského sboru Loučňáček byl zahájen v  15:30 
a  bylo úžasné vidět, slyšet a  vnímat krásnou atmosféru 
a nadšení zpěváčků i účastníků koncertu.

Jestě jednou děkujeme, tentokrát Malínskému kulturnímu 
a  osvětovému spolku a  Obci Nový Malín za organizaci kon-
certu a dětskému sboru Loučňáček s jeho sbormistry Hankou 
Svatoňovou a Petrem Lukášem za skvělý a hřejivý výkon v ex-
trémních teplotních podmínkách malínského kostela.

Pavla a Alois Pospíšilovi
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NABíZíME VÁM POMOC 
V NEPŘíZNIVÉ SOCIÁLNí SITuACI
Zaměřujeme se na:
• osoby se zdravotním postižením
• seniory
• osoby pečující o osoby závislé na péči jiné osoby
• osoby s omezením svéprávnosti
• osoby ohrožené sociálním vyloučením
• osoby ohrožené rizikovým způsobem života
• oběti agrese, trestné činnosti a domácího násilí
• osoby bez přístřeší
• osoby, které se nacházejí v nejistém či neadekvátním 

bydlení
• nezaměstnané a osoby s materiálními problémy
• rodiny s dětmi

Můžeme Vám pomoci:
• předcházet vzniku nepříznivé sociální situace
• hledat řešení nepříznivé sociální situace
• poskytnout sociální poradenství, navázat kontakt 

s potřebnými

úřady i s organizacemi poskytujícími služby, 
které můžete využít při řešení:
• sociální události (nízký příjem, ztráta zaměstnání, 

hmotná nouze, sociální dezintegrace)
• nezaměstnanosti a hledání vhodného zaměstnání
• dávek státní sociální podpory, dávek pomoci 

v hmotné nouzi (poradenství o podmínkách nároku, 
pomoc s vyplněním příslušných tiskopisů, pomoc při 
získání potřebných dokladů)

• občansko-právní problematiky (vystěhování 
z bytu, zadlužení, exekuce, platební neschopnost 
zaměstnavatele, dědické řízení apod.)

• oblasti nemocenského a důchodového pojištění
• problematiky seniorů a osob se zdravotním 

postižením
• problematiky rizikového způsobu života 

(neorganizovaný způsob života dětí a mládeže, trestná 
činnost, problémy z důvodu závislostí, osoby bez 
přístřeší, problémové rodiny)

• dalších nepříznivých sociálních situací

KONTAKTY na sociální pracovníky:
tel.: 583 388 + klapka 803, 812, 813, 863, 917, 918

Městský úřad Šumperk, Lautnerova 1, 787 01 Šumperk,
odbor sociálních věcí, oddělení sociální pomoci

Úřední hodiny:
Pondělí, středa: 8:00 - 12:00 13:00 - 17:00
Úterý, čtvrtek: 8:00 - 12:00 13:00 - 14.30
adresa e-podatelny: posta@sumperk.cz
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To se nám to 
kraluje, 
když nám banka 
půjčuje
Mnohý čtenář se v duchu zeptá: „Kolik asi 
může taková obec velikosti Nového Malí-
na ročně splácet?“ Odpověď najdete v ta-
bulce (uvedeno v tisíci korunách). V sou-
hrnu jsme za rok 2024 zaplatili dluh ve 
výši 15,769 mil Kč. A to byl původní před-
poklad pro loňský rok o 4,0 mil Kč men-
ší. Letos odhadujeme, že se splátky vyšpl-
hají na úroveň 13,31 mil Kč. Tedy pokud 
nám zase nespadne nějaký most, nepo-
praská zastaralé vodovodní potrubí a ne-
bude nutno si opět půjčit peníze na opra-
vu majetku obce.

Pokud by byl kdokoliv jiný stejně tak 
zadlužený jako obec, žádná banka by mu 
nepůjčila ani korunu. Jak je tedy mož-
né, že zrovna nám banka opět peníze 
půjčila? To je dáno tím, že obec ze své 
podstaty nemůže nikam utéci. A nemů-

že ani zbankrotovat. To ale neznamená, 
že obec nemůže v případě nouze zdražit 
služby pro občany. Z tabulky dále vyplý-
vá, že rozpočet obce je vždy tak napnutý, 
že se žádný větší stavební počin v obci 
v  posledních letech neobešel bez nut-
nosti spolufinancování. Tedy na dluh.

Musím podotknout, že dokonce není 
ještě ani zaplacený dluh za nákup areálu 
cihelny. Přitom byly již všechny „prodej-
né“ pozemky tohoto  areálu rozprodány. 
A to za částky převyšující celkovou půjč-
ku. Zůstal jen nezaplacený dluh s úroky. 
A jak bude asi vypadat celková výše splá-
tek obecního dluhu, až bude obec donu-

cena začít splácet půjčku za odkoupení 
areálu bývalého dřevoskladu, která se 
odhaduje včetně úroků na cca 60 mil Kč?

Prý se blíží výročí obce. Mohli bychom 
tedy zauvažovat, zda-li nepřejmenovat 
obec tak, aby bylo všem jasné, čí potřeby 
se obec Nový Malín zavázala uspokojit 
v první řadě.

Ing. Michal Korytář, 
zastupitel obce

Nový ČSoB 
Malínnový Malín

Ohlédnutí zastupitele za naší prací pro obec
Mám za to,, že naše obec stagnuje. Očeká-
val jsem, že na posledním prosincovém 
zasedání zastupitelstva vystoupí staros-
ta a seznámí nás s výsledky naší správy 
obce za poslední dva roky, co se nám po-
vedlo, co se nám nepovedlo a jaké budou 
naše úkoly po zbytek naší práce v zastu-
pitelstvu. Nestalo se, a proto si dovolím ob-
čany seznámit se svým náhledem na věc.

Nejspíše pár faktických údajů, katastr 
obce má 27km2 a  čtyři tisíce obyvatel, 
roční rozpočet je více než 100 mil. Kč.. 
K dispozici po odečtení povinných výda-
jů je asi 50 mil. Kč/rok.

Starostou obce je více než šest let 
Mgr.  Štencl, který nastoupil po dlouho-
letém starostovi p. Minářovi, za jehož 
vedení se povedla řada dobrých věcí, na-
mátkou rozsáhlá výstavba RD, plynofika-
ce, modernizace vodárenské sítě včetně 
nové čističky, výstavba sběrného dvora 
i  protipovodňové opatření, suchý poldr 
i  kilometrové průlehy nad obcí, bránící 
zaplavení obce při přívalových deštích, 
výrazné rozšíření objektu ZŠ atd.

Před rokem 2018 předal obec novému 
starostovi advokátovi Mgr. Štenclovi.

Nový starosta začal dělat věci jak nej-
lépe uměl, přičemž se snažil a snaží ko-
pírovat svého předchůdce. Což se mu 
ovšem nedaří. Čistě z  ekonomického 

pohledu dokázal první starosta do obce 
dostat kapitál v řádu stovek mil. Kč, kte-
rý se v obci obracel a vytvářel další hod-
noty, kdy se hojně využívalo zejména 
dotačních programů i privátních zdrojů. 
Za nového starosty k  podobnému vývo-
ji nedošlo, nepředložil žádnou vizi, kam 
by Malín měl směřovat, žádný kapitál do 
obce nedostal a dobíhají pouze věci z dob 
jeho předchůdce, konkrétně dokončení 
výstavby optické sítě a  příprava pro 
výstavbu nových RD na jižním kraji obce 
navazující na Zajícovo pole.

Nežijeme v  lehké době, energetická 
krize, extremní výkyvy počasí, nedobré 
životní prostředí, zhoršená bezpečnost-
ní situace a inflace, která za poslední tři 
roky znehodnotila naše úspory o  více 
než 30%.

Samospráva by se měla snažit na tyto 
změny reagovat. EU i ČR vyhradily obrov-
ské finanční zdroje (630 mld. Kč) v  růz-
ných dotačních programech i  pro obce, 
ale my jsme si nedokázali říct přeneseně 
ani o  korunu. Jako správcům obce na 
čtyřleté volební období nám vznikl dluh 
vůči obci i občanům .

Proto jsem na březnovém zastupitel-
stvu předložil návrh na zřízení Výboru 
pro strategický rozvoj, který měl vyhledat 
vhodné dotační programy a  v  nejkratší 

možné době podat žádosti o dotační titu-
ly v objemu nejméně 120–150 mil.Kč pro 
údobí 2026–2030. Měl být sedmičlenný, 
tři zástupci z  Nestraníků a  lidovců, tři 
z Perspektivy pro N.M. a jednoho zástup-
ce občanů, smeteno ze stolu, prý nic tako-
vého nepotřebujeme. Zastupitelka Tylová 
sdělila, že se jedná o „romantické a naiv-
ní představy“, zde pouze podotknu, že za 
posledních osm let dotyčná nepředložila 
ani jediný vlastní návrh ku prospěchu 
obce a jejich občanů.

Dalším návrhem bylo poskytnutí dota-
ce na pořízení chytrého elektroměru pro 
domácnosti s vysokým odběrem elektři-
ny, což by umožnilo domácnostem po-
nížit platby o 30-40%. Opět shozeno pod 
stůl, prý se má každý o sebe postarat.

Podávám další návrh, aby byl prove-
den rozbor vody ve zdrojích surové vody 
v 100 mil. Kč. lese a Na lužích, kterou po 
úpravě pijeme, včetně rozboru vody odté-
kajíci z čističky vody.

Důvodem byla skutečnost,, že stáva-
jící vyhláška je starší 30 let, sice určuje 
kontrolu 65 parametrů pitné vody, ale již 
nepostihuje nové, cizorodé látky, které by 
vodu mohly kontaminovat. Problém spo-
čívá v tom, že se ve vodě objevují cizorodé 
látky, antidepresiva, antibiotika, steroidní 
hormony, mikroplasty..., které vyhláška 
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Evidence obyvatel za rok 2024

r. 2024 Nový Malín Plechy Mladoňov Celkem

Počet kolaudací 10 - - 10

Počet domů 979 69 86 1134

Počet rekr. objektů 53 0 19 72

Obyvatelé obce Nový Malín a Mladoňov k 31. 12. 2024

Celkem obyvatel 3670

Muži 1440

Ženy 1430

Děti (15-18 let) 170

z toho chlapci 99

z toho dívky 71

Děti (do 15 let) 630

z toho chlapci 321

z toho dívky 309

Děti (6 a 7 let) 108

Děti (do 3 let) 121

průměrný věk obyvatel 40,11

nejstarší občané 94 let muž, 100 let žena

počet občanů 90 + 4 muži, 14 žen

Obec
Stav 

k 31. 12. 2023
Počet 

přistěhovaných
Počet 

odstěhovaných
Počet 

narozených
Počet 

zemřelých
Stav 

k 31. 12. 2024
Přírůstky

Nový Malín 3477 40 57 25 23 3462 -15

Mladoňov 204 4 4 4 0 208 +4

Celkem 3681 44 61 29 23 3670 -11

V roce 2024 se narodilo 29 dětí – 13 děvčátek a 16 chlapečků. 
V roce 2024 zemřelo 23 lidí – 10 žen a 13 mužů:
Aloisie Pospíšilová – 96 let,
Václav Žlotíř – 69 let,
Vítězslav Maus – 77 let,
Dezider Horváth – 67 let,
Karel Dolinek – 36 let,
Josef Krčmarík – 57 let,
Jiří Holbík – 80 let,
Dagmar Janková – 59 let,
Alena Voglová – 70 let,
Ludmila Michálková – 72 let,
Zdeněk Höckel – 71 let,
Milan Ptáček – 77 let,
Martin Langer – 57 let,

Jan Vrtek – 68 let,
Alžběta Pavlů – 92 let,
Jindřich Axmann – 67 let,
Zdeňka Krobotová – 77 let,
Dagmar Koverdynská – 77 let,
Karolína Dvořáčková – 18 let,
Lubomír Václahovský – 81 let,
Lubomír Gronych – 59 let,
Marta Knápková – 83 let,
Ingeborga Tatíčková – 87 let.

Jana Vohralíková, 
referentka OÚ

nezná, neboť je zastaralá. A které by nega-
tivně mohly ovlivňovat naše zdraví. Opět 
zamítnuto, jedno zdůvodnění bylo až ko-
mické. „Kdyby lidi věděli, co pijí, byli by ve 
stresu . K čemu by jim to bylo? “.

Posledním návrhem z  mé strany 
byl podnět pro vedení obce (starostu), 
aby rozpracoval problematiku civilní 
ochrany pro obec (zhoršení bezpeč-
nostní situace a  stav živelné pohromy 

– povodně, tornádo, požár…) a předložil 
k projednání.

Vrať se do hrobu! Starosta sdělil, že ně-
kdy přijede nějaká paní z kraje a zástup-
cům obcí předá noty, co vlastně mají dělat.

Měsíční odměna zastupitele je asi 
900 Kč/měsíc, starosta je odměňován 
asi stonásobkem. Podle mého názoru za 
svou pasivitu, nechuť k aktivní práci pro 
obec, odmítání týmové práce a nezájem 

dostat do obce dotační prostředky, je pla-
cen více než královsky.

Ing. Miroslav Vinkler, zastupitel

Příspěvky v této rubrice 
vyjadřují pouze názor 

jejich autora.



16 www.novymalin.cz

Malínské noviny | 01 / 2025 ze života obce

Zleva: Mgr. Lucie Chudá, Emma Vik, Nela Straková, Nela Vychodilová, Anežka Pustějovská, 
Zuzana Knappová

Dolní zleva: Jiří Jansa, Barbora Vočková, Oliver Horváth
Horní zleva: Viktor Hajtmar, Emma Bučková, Eliška Klečková

Dolní zleva: Matthias Vašíček, Jonáš Hruša, Alex Kirpichenko, Adéla Štolcová
Horní zleva: Robin Šťavík, Matěj Novosád, Anna Hájková

Vítání občánků
V sobotu 23. 11. 2024 se v zasedací míst-
nosti obecního úřadu Nový Malín kona-
lo tradiční vítání občánků do naší obce. 
K vítání se dostavilo 13 dětí z 15 pozva-
ných, se svými maminkami, tatínky 
a dalšími rodinnými příslušníky.

Po krátkém uvítání a představení mi-
minek se ujal slova pan starosta Mgr. 
Marek Štencl, který ve svém proslovu 
zdůraznil zejména nezastupitelnou roli 
rodičů při výchově jejich dětí a  popřál 
všem šťastnou budoucnost.

K  příjemné atmosféře této slavnostní 
akce přispěly svým milým kulturním 
vystoupením žákyně ze ZŠ Nový Malín 
pod vedením paní učitelky Mgr. Lucie 
Chudé. Svým zpěvem, recitací a  hrou 
na hudební nástroje potěšily všechny 
přítomné a sklidily velký potlesk. Jme-
novitě poděkování zaslouží Emma Vik 
(kytara), Nela Straková (housle), Nela 
Vychodilová, Anežka Pustějovská (klá-
vesy) a Zuzana Knappová (flétna).

Rodiče nových občánků se podepsali 
do kroniky a  maminky obdržely kytič-
ku, finanční příspěvek a pro děti kufřík 
dětských říkanek.

Přítomný fotograf pan Libor Haša pak 
zachytil sváteční okamžiky nových ob-
čánků i jejich blízkých.

Dětičky byly moc hodné a tak jim i ro-
dičům nezbývá než popřát, aby jim to 
dlouho vydrželo :).

Jana Vohralíková
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DOLNí ŠKOLKA

Broučci
Stesk a  slzy po maminkách dávno po-
minuly. Po Vánocích jsme do třídy přišli 
všichni s úsměvem a dělili se o zážitky 
ze stromečku a z dárků.

V průběhu zimy jsme se seznamovali 
s rozmary počasí a životem zvířat v tom-
to období. Venku jsme stavěli sněhuláky, 
s radostí bobovali a tvořili koule ze sně-
hu. Z okna třídy jsme pozorovali ptáčky 
na krmítku. V dalším tematickém bloku 
jsme si povídali o našem těle, co mu ško-
dí a prospívá. Děti s nadšením obkreslo-
valy siluety těl svých kamarádů na pa-
pír.

Na svůj první výlet jsme se vydali do 
místní knihovny, kde se děti seznámily 
se světem knih. Několik z nich jsme si 
odnesli do školky a četli je před odpočin-
kem. S  ostatními kamarády ze školky 
jsme shlédli divadlo a také prožili veselý 
karneval plný her, tance a  kreativních 
masek.

Těšíme se na jaro!

Bc. Pavla Pospíšilová, 
Kateřina Vojáčková, DiS.
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Čertovská 
besídka 
u Berušek
V naší mateřské škole v oddělení Beru-
šek se letos uskutečnila nezapomenu-
telná čertovská besídka, která spojila 
radost, smích a tvoření. Tato akce, která 
se konala na konci kalendářního roku, 
přinesla spoustu zábavy nejen dětem, 
ale i  jejich rodičům. Cílem besídky bylo 
nejen oslavit předvánoční čas, ale také 
podporovat spolupráci mezi dětmi a  je-
jich rodiči v kreativním prostředí.

Děti z oddělení Berušek se na čertov-
skou besídku pečlivě připravovaly. Pře-
vlékly se do čertovských kostýmů, při-
pravily si básničky, písničky a  krátká 

vystoupení, kterými potěšily všechny 
přítomné. Nechyběla ani roztomilá a ve-
selá čertovská dekorace, která celou at-
mosféru perfektně doladila.

Součástí besídky byla také tvořivá díl-
na, do které se zapojili jak děti, tak jejich 
rodiče. Na stolech byly připravené různé 
materiály - lepidlo, nůžky, bavlnky, ko-
rálky, barvy a další pomůcky. Společně 
tak vytvářeli vánoční dárky, které si děti 
odnesly domů.

Rodiče se zapojili do hry a  pomáhali 
dětem s  jejich tvořením a  podpořili je-
jich fantazii. Bylo krásné sledovat, jak si 
malé Berušky a jejich rodiče užívají spo-
lečně strávený čas, smějí se a baví se při 
výrobě malých uměleckých děl.

Děkujeme všem rodičům, kteří se ak-
tivně zapojili do tvoření, i  dětem, které 
nás svým nadšením opět všechny pře-
kvapily. Těšíme se na další společné 

akce, které nám přinesou ještě více ra-
dosti a nezapomenutelných chvil!

Bc. Pavlína Koutná

MŠ a ZŠ
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Motýlci
V novém školním roce 2024/2025 se děti po prázdninách se-
tkaly ve stejném kolektivu, tentokrát však ve třídě nejstarších 
dětí – v Motýlcích.

Již od měsíce září jsme do výchovně vzdělávací činnosti 
zařadili Centra aktivit. Navazujeme tak na minulý školní rok. 
Děti se dokážou samostatněji rozhodovat, mají větší sebedů-
věru. Prvořadé je, že si samy vybírají činnosti, které je baví 
a zajímají. Zpětnou vazbou je nám fakt, že děti jsou ve školce 
spokojené, cítí se tu dobře.

I v letošním roce jsme se zúčastnili kurzu plavání v Šumper-
ku, který trval od září až do měsíce listopadu. V deseti lekcích 
se děti učily základním návykům a dovednostem, a nebát se 
vody. Hravou formou byly vedeny ke kladnému vztahu k této 
činnosti.

V září se uskutečnilo v naší školce autorské čtení. Nabídlo 
dětem příběhy z knížek, písničky, a především setkání se sa-
motnou autorkou Lenkou Jakešovou.

Říjen přinesl muzikoterapii – téma dětem blízké a  navíc 
svým provedením velmi zajímavé. Děti se zapojily do hry na 
známé i méně známé hudební nástroje. Spojení hudby a pohy-
bu děti nadchlo. Proto věříme, že se i dál ve školce budou rády 
zapojovat do zpívání s vlastní hrou na nástroje a pohybovými 
aktivitami.

Ivana Majerová, učitelka
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Karneval v mateřské škole 28. 2. 2025 – Šašek Viky 
rozveselil všechny děti
Dne 28. února 2025 se v  naší mateřské 
škole uskutečnil každý rok očekávaný 
a  oblíbený karneval. Děti přišly v  pest-
rých maskách, které se lišily od prince-
zen, pirátů, superhrdinů až po zvířátka 
a pohádkové bytosti. Všichni se těšili na 
zábavu, tance a překvapení.

Příprava karnevalu v  mateřské škole 
je skvělé téma pro zábavnou spoluprá-
ci s  dětmi. Program by měl být pestrý, 
aby děti byly aktivní a měly prostor na 
vlastní tvorbu. „Začít spolu“ je zaměře-
no na kolektivní spolupráci, vzájemnou 
pomoc a zábavu. V naší školní třídě pa-
novala karnevalová atmosféra! Děti se 
společně se svými učitelkami pustily 
do přípravy výzdoby, která proměnila 
naši třídu v kouzelný karnevalový svět. 
Celý proces začal už několik dní před 
karnevalem. Děti se nadšeně zapojily 
do tvorby různých ozdob, jako jsou ba-
revné papírové řetězy, balónky a  stuhy. 
Paní učitelky dětem pomáhaly s nápady 
a ukazovaly, jak správně stříhat a  lepit, 
aby výzdoba vypadala co nejkrásněji. 
Všichni se při tom skvěle bavili a každý 
přispěl svou troškou do společného díla. 

Tato společná aktivita nejen zkrášlila 
třídu, ale také posílila týmového ducha 
mezi dětmi a  učiteli. Karneval tak byl 
nejen zábavou, ale i krásnou příležitostí 
pro kreativitu.

Hlavní hvězdou celého dne byl nepo-
chybně Šašek Viky, který svou přítom-
ností a humorem okamžitě získal srdce 
všech malých i  velkých účastníků. Ša-
šek Viky přivedl na karneval spoustu 
smíchu, vtipů a  zábavných her, které 
rozproudily veselí mezi dětmi. Své vy-
stoupení zahájil tanečním číslem, které 
roztleskalo všechny přítomné a  násle-
dovalo několik interaktivních her, ve 
kterých si děti mohly zasoutěžit o malé 
ceny a užít si spoustu legrace.

Po celou dobu karnevalu nechyběly 
ani oblíbené písničky a  tance, které se 
staly neodmyslitelnou součástí progra-
mu. Děti si zatančily na známé melodie 
a  vymýšlely různé vtipné pohyby, kte-
ré rozesmály nejen je, ale i  dospělé. Na 
závěr akce pak všechny masky získaly 
drobné odměny a poděkování.

Karneval se stal krásnou příležitostí 
k prožití radostného dne plného smíchu 

a  přátelské atmosféry. Všichni si užili 
spoustu zábavy a těšíme se na další rok, 
kdy se opět sejdeme v  těch nejvtipněj-
ších a nejkrásnějších kostýmech.

Bc. Pavlína Koutná

MŠ a ZŠ
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HORNí ŠKOLKA

Štěňátka

Koťátka

1. Vánoční nadílka u Koťátek.
2.–3. V lednu si děti z Koťátek a Medvídků 
užívaly lyžařský kurz v Přemyslově.
4. Na karneval jsme se všichni moc těšili.
5. Chceme být i v zimě zdraví – ochutnávka 
ovoce.

1. Děti ze třídy Štěňátek nastrojily vánoční 
stromeček, kam jim následně Ježíšek nadělil 
spoustu krásných dárků.
2. Užíváme si sněhovou nadílku.
3.–4. Zimní tvoření dětí ze třídy Štěňátek.
5. Děti si užívaly karnevalové veselí v naší 
školce.1

1

3

3

2

2

4

5

4

5



www.novymalin.cz 23

Malínské noviny | 01 / 2025MŠ a ZŠ

Medvídci

1.– 2. Zimohraní - letošní sněhová nadílka byla velmi bohatá a my jsme si 
ji s dětmi pořádně užili.
3.-4. Bacily - bacily nás v zimě pěkně potrápily, a tak jsme se učili, jak na 
ně vyzrát.
5. – 6. Yetti - dokonce nás navštívil Yetti a po jeho stopách jsme došli až 
k pokladu.

1

2

3

4

5 6



24 www.novymalin.cz

Malínské noviny | 01 / 2025 MŠ a ZŠ

Přišlo jaro do vsi… 
i do malínské 
školy
Toto období je u  nás vždy ve znamení 
zápisu do 1. třídy; letos se uskutečnil 3. 
dubna a  měl pohádkové téma Kouzel-
ná škola. Na jeho přípravě i průběhu se 
podíleli jak vyučující, tak šikovné žačky 
a žáci 4. a 5. ročníku, kteří pilně vyráběli 
dekorace k výzdobě. Patří jim všem vel-
ké poděkování.

Vraťme se ale trochu do minulosti, 
ať navážeme na článek v  podzimních 
novinách. Druhá adventní neděle 8. 12. 
2024 patřila koncertu naší školy, kte-
rý měl opět velký úspěch. A  poznalo 
se to nejen z  potlesku publika a  množ-
ství diváků, které zavítalo do malínské 
sokolovny, ale také z  pochvalných slov 
bezprostředně po akci i v dalších dnech. 
Děti z  obou mateřinek zazpívaly, sleč-
ny z kroužku Street dance zatancovaly, 
stejně jako děti z družiny, jež také před-
nesly básně a přání, sólistky recitovaly 
i pěly koledy, žákyně a žáci 1. i 2. stup-
ně spolu s pedagožkami opět předvedli 
brilantní podání vánočně laděných i ro-
mantických skladeb. Vše doprovodil im-
provizovaný orchestr. V něm nechyběly 
flétny, kytary, pozoun, saxofon, klavír 
ani basová kytara a  Orffovy nástroje. 
Velkým zpestřením bylo divadélko dětí 
z  našeho dramatického kroužku, které 
zahrálo netradičně pojatou známou po-
hádku Tři oříšky pro Popelku. Adventní 
koncerty přináší potěšení, ale také mají 
dobročinný význam. My jsme se připo-
jili k obecní sbírce a požádali jsme pří-
chozí o  příspěvek pro Mateřskou školu 
K. Čapka v  Jeseníku. V  kasičce se ob-
jevilo neuvěřitelných 16 778,- Kč. Ještě 
jednou děkujeme všem dárcům za jejich 
štědrost, účinkujícím za úžasné výkony, 
organizátorům za podporu, Radě rodičů 
za chutné občerstvení a  také žákyním 
a  žákům, kteří připravili perníčky pro 
všechny příchozí.

V tomto školním roce jsme si vytvořili 
svůj vlastní projekt s pracovním názvem 
Rok lidových tradic a  obyčejů v  ma-
línské škole. V  rámci něj probíhá řada 
velmi zajímavých počinů. Na 1. stupni 
jsou to různé projektové hodiny a  dny, 
například Dušičky či den sv. Martina, 
adventní období bylo ve znamení při-
pomenutí si svátků dalších světců jako 
sv. Barbory, sv. Mikuláše či sv. Lucie. 
Nevynechali jsme ani tradiční obchůz-
ku andělů a  čertů organizovanou de-

váťáky, uskutečnilo se společné zpívání 
koled na chodbách školy a  pro druhý 
stupeň přibyly předvánoční dílny. Naše 
děti a  několik zaměstnanců se aktivně 
podílelo na tříkrálové obchůzce obcí 
spojené s dobročinnou sbírkou a v době 
Masopustu jsme se veselili, vyráběly se 
masky, výuka byla propojena se zají-
mavostmi tohoto období a v samotném 
závěru nám paní kuchařky usmažily na 
oběd koblihy.

Snažíme se podporovat šikovné žáky-
ně a žáky formou různorodých soutěží. 
Mohli se zapojit do Pythagoriády (celo-
národní matematické soutěže určené 
pro 6. až 9. ročník, kde naši dva úspěšní 
řešitelé získali v  okresním kole bronz), 
Lego robotiky (soutěž pořádaná šumper-
skou VOŠ a SPŠ zaměřená na zvyšování 
digitální gramotnosti), několika olym-
piád ať už v českém nebo anglickém ja-
zyce, v dějepise či zeměpise. Zajímavým 
zpestřením byla řemeslná soutěž Můj 
dům – Naše město, kdy její účastníci 
staví z malých cihliček stavebnice Tei-
foc a  tmelící směsi model obydlí (akci 
připravuje SŠ řemesel), recitační soutěž 
a  pěvecký Moravský zvoneček. Kromě 
výše zmíněných schopností a  doved-
ností pomáháme dětem rozvíjet i  fi-
nanční gramotnost a  letos i  díky tomu 
budeme mít žhavé želízko v  krajském 
kole. V minulém školním roce měl velký 
úspěch náš vědomostní kvíz pro 1. stu-
peň, a  tak jsme se rozhodli jej připravit 
i  pro 2. stupeň. Měl vánočně-pohádko-
vé téma a  věřte nebo ne, zapojilo se 83 
starších žákyň a žáků. Zdá se, že je ještě 
hravost neopustila 😊.

Na vzdělávání v  oblasti kultury byly 
zaměřeny návštěvy knihoven jak v No-
vém Malíně, tak v  Šumperku, kina 
OKO, šumperského divadla a  DK Šum-
perk, kde se děti navíc zdokonalovaly 
v  angličtině při speciálně připraveném 
představení. Sportovní vyžití tentokrát 
zastoupil plavecký kurz, lyžařský vý-
cvikový kurz v Přemyslově pro 1. stupeň 
a  LVK v  Karlově pro 2. stupeň. Nechy-
běly ani soutěže jako futsalové turnaje 
a šachový přebor, kde naši borci skvěle 
bodovali a v kraji získané stříbro je po-
sunulo do celostátního kola – v červnu 
jim držte palce!

Několik tříd také v zimním období za-
vítalo do mladoňovského ÚEV, kde byly 
připraveny kvalitně lektorované progra-
my jako Ptáci v korunách stromů, Advent, 
Ekoprogram, V hlavě, Osudy lidí za 2. svě-
tové války či První pomoc. Mimochodem 
půldenní velmi užitečné školení na téma 
Jak poskytnout první pomoc absolvoval 
i  celý učitelský sbor díky kolegyním ze 

SZŠ Šumperk. V rámci našeho školního 
preventivního programu také proběhly 
besedy s  odborníky, kteří žáky zasvětili 
do problematiky spojené s kyberbezpeč-
ností, rizikovým sexuálním chováním, 
onkologickými nemocemi, poruchami 
příjmu potravy a  wellbeingem. Velký 
úspěch měla canisterapie, při níž se děti 
1. stupně setkaly s terapeutickými pejsky 
i papouškem Leopoldem.

Deváťáci jsou už trochu nesví, v únoru 
si podali přihlášky na střední školy. Pro 
maturitní obory bylo užitečné, že si zá-
jemci vyzkoušeli tzv. Přijímačky nane-
čisto, které letos MŠMT nabídlo školám. 
My jsme toho využili a pokusili jsme se 
„simulovat“ reálné prostředí přijímacích 
zkoušek, aby žáci nebyli za pár dnů tak 
moc překvapeni.

Také školní družina zorganizovala 
spoustu zajímavých akcí: děti besedo-
valy s  lesníkem i spisovatelkou, sezna-
movaly se s životem v lese v Mladoňově, 
tvořily ve výtvarné dílně, připravily vy-
stoupení pro adventní koncert a seniory, 
chystaly si masopustní masky a  vzdě-
lávaly se v  mobilním planetáriu, které 
opět zavítalo do naší tělocvičny.

V uplynulých měsících nechyběly ani 
dílničky připravované našimi asistent-
kami a  určené všem zájemcům z  řad 
žákyň, žáků i příbuzných. Různými vý-
tvarnými technikami vyráběli vánoční 
dekorace a pekli tradiční sladké pečivo.

Školní kuchyně i  v  1. pololetí vařila 
na přání. Prostřednictvím elektronické 
ankety v EduPage bylo vybráno 5 oblíbe-
ných jídel a pak v druhém prosincovém 
týdnu strávníci dávali usměvavé smaj-
líky tomu nejchutnějšímu. Tentokrát 
zvítězila gulášová polévka a  dukátové 
buchtičky s krémem.

Do konce tohoto školního roku zbývají 
téměř tři měsíce a my je určitě využije-
me k  dalšímu kvalitnímu vzdělávání, 
ale také k zábavě, výchově i upevňování 
hezkých mezilidských vztahů. A to mů-
žete udělat i  vy, i  když jste ze školních 
lavic dávno vyrostli 😊.

Mgr. Jana Švábová, 
ředitelka ZŠ a MŠ Nový Malín

1
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1.  Třeťáci se zdokonalují ve finanční 
gramotnosti

2. Družina vyrábí
3. Závěr Adventu ve II.A
4. Beseda se spisovatelkou
5. Pekli jsme masopustní vdolky
6. Masopust v I.A
7. Svátek sv. Martina v I.B
8. Zpíváme koledy
9. Moravský zvoneček

10. Adventní koncert
11. Vánoční dílna
12. Přijímačky na nečisto
13.  Úspěšné futsalové mužstvo mladších žáků
14. Robotika
15. Kurz první pomoci
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Co se děje v knihovně
ROK 2024 V ČíSLECH

Výpůjční činnost

Čtenáři
2024 2023 srovnání

čtenáři celkem 361 269 +92
z toho do 15 let 180 193 -13

Výpůjčky knih a časopisů

2024 2023 srovnání
celkem 4234 3812 +422
z toho knihy pro dospělé 2627 2459 +168
z toho knihy pro mládež 1348 1230 +118
z toho časopisy 236 111 +125
z toho audioknihy na CD 23 12 +11

Návštěvníci knihovny
2024 2023 srovnání

celkem 8315 5592 +2723
z toho návštěvy půjčovny 1665 1292 +373
z toho uživatelé internetu 0 0 0
z toho účastníci kulturních akcí 5573 4300 +1273
z toho návštěvy on-line katalogu 643 1345 -702
počet kulturních akcí 122 56 +66

Budování a evidence knihovních fondů

Stav knihovního fondu k 31. 12. 2024
naučná pro 

dospělé beletrie naučná pro 
mládež

beletrie pro 
mládež knihy celkem celková cena knih hry

630 2050 384 1127 4191 827.896,30 1

Vyúčtování dotace od obce poskytnuté MK TgM Šumperk:
Zůstatek z roku 2023:   20,87 Kč
Dotace od obce v roce 2024:   57.000 Kč

Zakoupeno 196 svazků v hodnotě 59.469,50 Kč
Předplatné časopisů – remitend 1.983,60 Kč
(tituly Bydlení, Rozmarýnka, Rozmarýna, 5x krimi Stalo se, 
Krimi signál, Tlapková patrola, Hattrick a Hattrick speciál)

Zůstatek převáděný do roku 2025: 604,27 Kč

Zpracované dary:
57 svazků   15.058,00 Kč
•	Celkem včetně darů do knihovny přibylo 253 knih v hodnotě 

74.527,50 Kč. Veškerý knihovní fond je zapsán do společné 
databáze MK TGM Šumperk a technicky zpracován.

Cirkulační soubory
•	V roce 2024 bylo do knihovny Nový Malín z výměnných 

fondů střediska Šumperk zapůjčeno 289 knih a 9 audioknih 
na CD, vráceno bylo 334 knih a 11 CD. K 31. 12. 2024 zůstává 
půjčeno 691 knih a 21 CD.

•	Knihy byly do knihovny dodány prostřednictvím pěti 
pravidelných rozvozů.

Meziknihovní výpůjční služba
•	Prostřednictvím meziknihovní výpůjční služby bylo čtenářům 

z jiných knihoven zapůjčeno 36 knih.

Kulturní a vzdělávací akce
•	Celkem se v roce 2024 v knihovně uskutečnilo 122 akcí, jichž 

se zúčastnilo 5573 návštěvníků.
•	Knihovnu opět pravidelně navštěvovaly v rámci družiny děti 

z místní ZŠ.
•	V březnu proběhla Noc s Andersenem, během které 

v knihovně přespalo 18 dětí.
•	Pravidelně se konalo Cestování do paměti, tedy trénování 

paměti pro seniory zábavnou formou.
•	 Jako každý rok, i tento knihovna uspořádala Adventní 

jarmark.
•	V letošním roce se otevřela Univerzita třetího věku
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Mimo všech aktivit, na které jste 
v knihovně zvyklí se od nešťastného ví-
kendu, kdy okolní obce a města zatopila 
voda, v knihovně pořádaly různé sbírky. 
Vždy jsme se snažily reagovat na aktu-
ální potřeby zasažených obcí, se kterými 
jsme byly v kontaktu.

První, dalo by se říct, pro nás obě zcela 
samozřejmou, intuitivní a  jasnou sbír-
kou bylo sehnat co nejvíce ochranných 
prostředků, desinfekcí, lopat atd.

Někdo se možná zarážel nad místem 
sběrného místa, ale my jsme si naopak 
řekly, kde jinde dát prostor lidem, kteří 
se nedostanou do velkých center a chtějí 
pomoci třeba jen jednou lahví desinfek-
ce, nepoužívanou lopatou nebo upeče-
nou bábovkou. Knihovna, kde nás obě 
znáte, se nám zdála naprosto ideální. 
Přes den jsme sbíraly, odpoledne jsme 
dobrovolníkům plnily auta. Mnohokrát 
jsme slyšely, že by občané jinak ne-
přispěli kvůli složité dopravě, ale když 
je to tady, u  nás v  knihovně, tak něco 
přinesli. Jestli se dá v  této době bolesti 
a ztráty nazvat něco skvělým, tak tohle 
bylo skvělé a za to Vám všem patří velké 
díky. Pomohli jsme mnoha konkrétním 
lidem, kteří neměli čas chodit pro po-
moc do center pomoci, ale díky nám ji 
dostali přímo z kufru auta.

V  době, kdy bylo dostatek všeho a  už 
se bojovalo pouze s  časem, zda se stih-
ne vysušit či nestihne, nezadržitelně se 
blížily Vánoce. Na ty ale z  vytopených 
domů zatím vůbec nikdo nemyslel. A už 
vůbec nemyslel nikdo na to, že všechny 
ty vánoční ozdoby, které roky sbírali jsou 
pryč. Na tuto myšlenku nás přivedla naše 
kolegyně z  Bohdíkova Šárka Kobzová 
a my jsme se rozhodly uspořádat sbírku 
VÁNOČNÍCH OZDOB. Opět se ukázalo, že 
máte srdce na pravém místě. Ve  chvíli, 
kdy se začínaly domácnosti zdobit a zjiš- ťovat, že někde není čím…my jsme vys-

laly z knihovny plná auta ozdob od Vás! 
Ozdoby dělaly radost a byly potřeba. Dů-
kazem je, že se všechny rozebraly.

V  prosinci probíhala sbírka na všech 
adventních koncertech za účelem při-
spět jedné zasažené školce v  Jeseníku 
- Mateřská školka Karla Čapka. Podařila 
se vybrat úžasná částka 32 335,-, za kte-
rou jsme se při předání opravdu nemu-
sely stydět. Jelikož poslední koncert se 
odehrál v neděli 22. 12., částku jsme přes 
,,kopec“ vezly až 27. 12. 2024, kdy na nás 
u školky čekala paní ředitelka Marcela 
Adamová. To byla zatím poslední pomoc 
z knihovny, ale věříme, že ne poslední.

Bc. Miroslava Krausová

kultura

Mateřská škola Karla Čapka Jeseník
28. 11. jsem zde zveřejnila příspěvek, 
že Knihárna Nový Malín bude pořádat 
řadu adventních koncertů a  výtěžek 
z dobrovolného vstupného se rozhodli 
věnovat nám. A právě dnes, skoro na 
měsíc přesně, jsem se s  paní Andre-
ou Vernerovou a  Miroslavou Krauso-
vou setkala u nás na Čapce a převza-
la vybrané peníze a  to neskutečných 
32 335 Kč.

A  já chci ještě jednou moc poděko-
vat. Dámy jsem provedla suterénem 
i  provizorními šatnami, popovídaly 
jsme si nad šálkem kávy o  tom, jak 
to tu probíhalo a celkově to bylo moc 
milé setkání.

Už se těším, až finance použijeme na 
vybavení šaten a budeme mít suterén 
v provozu.
Děkujeme

Přeji krásné svátky a v novém roce se 
zase společně sejdeme na Čapce

Vaše říďa
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Obecní ples
V sobotu 11. 1. 2025 proběhl již třetí ples 
Obce Nový Malín. Tentokrát jsme se roz-
hodli, že pořadatelem plesu bude obec-
ní úřad ve spolupráci s  obecní společ-
ností a  mladoňovským ÚEV. A  protože 
je to víceméně dámská záležitost, tak 
jsme se do toho s chutí pustili. Ten, kdo 
byl někdy pořadatelem akce ví, že se vše 
plánuje a  zabezpečuje měsíce dopředu. 
Měli jsme zajištěnou kapelu, ale týden 
před konáním plesu se omluvili, proto-
že hlavní člen ochořel. Nevypadalo to 
zrovna slibně, ale sami zajistili kapelu 
z Lipinky. Říkala jsem si: „špatný začá-
tek, dobrý konec”, a  taky ano. Sokolov-
nu jsme krásně nazdobili, pořídili jsme 
osvětlení k barům a na pódium. Na opo-
ně svítila číslice 675, která připomína-
la letošní pro naši obec významný rok 
2025, 675 let od první písemné zmínky 
o obci Frankštát. Když desetičlenná ka-
pela začala hrát, bylo vyhráno. Hasiči 
z Lipinky nás mile překvapili.

Hned u vstupu vítala naše hosty Rad-
ka s Anetou – prodávaly vstupenky, líst-
ky do tomboly a přály všem pěkný večer. 
V šatně nám vypomáhala Denisa. Obslu-
hu horního baru zajišťovali Jana a Jiřin-
ka, která si na pomoc vzala i  manžela. 
Spodní bar zajišťoval David, Bára, Dita 
a Andrea. V kuchyni velel Martin - dob-
rovolník, Ivona a  Iveta. Dana byla spo-
jovatelkou všech organizátorů a  hasila 
vše co se dalo za pochodu hasit. Paní 
ředitelka Jana profesionálně a s přehle-
dem moderovala celý večer až do noč-
ních hodin. Lidé se bavili, tancovali, po-
jídali občerstvení, které jsme připravili 
přímo na stoly. Ten, kdo přišel do „pekla“ 
na večeři, ten si také pochutnal. Během 
večera proběhly 3 vystoupení. To první 
zabezpečil spolek Perchty von Bladen. 
Vystoupení komentovala její vedoucí 
a tanečnice Dáša, která všem přítomným 
rozproudila krev a odlehčila plesovou at-
mosféru. Kolem deváté večerní zaplnily 
sál děvčata velice úspěšného Tanečního 
spolku KK-Dance Šumperk a  následně 
se předvedly i  jejich maminky pod ve-
dením Kateřiny Křenkové. Před půlnocí 
dorazil Adam Chytil s  Nikolou Saňáko-
vou, dvojice tanečníků, kteří předvedli 
na parketu latinoamerické tance. Zavr-

šením bylo losování pěti cen tomboly, 
které losoval pan starosta. Hlavní cena 
byl poukaz v hodnotě 10 tis. Kč na víken-
dový pobyt dle vlastního výběru, kterou 
věnovala Obec Nový Malín společně 
s  CA Atlas a  další cenou pak štípané 
dříví od obecní společnosti. I  všechny 
ostatní ceny stály za výhru. Tímto bych 
chtěla poděkovat všem dárcům a spon-
zorům. Dále bych ráda poděkovala ku-
chařkám z  Mladoňova, které připravily 
všechny pochutiny, které jsme připra-
vovali v  ,,pekle“ či byly připravené na 
stolech na sále, a jednoduše všem, kteří 
byli ten večer těmi nejlepšími pořadateli 
plesu. Máte náš velký dík za to, že jste 
ochotni se ve svém volném čase posta-
rat o chod takto náročné akce. Uvidíme, 
kdo bude pořadatelem příští rok, ale již 
teď víme, že Obecní ples se uskuteční 17. 
1. 2026 opět v naší krásné Sokolovně.

Lenka Tylová – zastupitelka obce
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Vernisáž výstavy „Matka a dcera“ Dagmar a Halky Koverdynských.
V pátek 23. května 2025 v 16 hod bude zahájena vernisáží 
výstava „Matka a dcera“ prací Dagmar a Halky Koverdyn-
ských. Výstava bude probíhat v  přízemí obecního úřadu 
od pátku 23. května do neděle 14. září 2025. Přístupná bude 
vždy v  čase otevírací doby obecního úřadu, na požádání 
pak i v pátek. Její prohlídku je možné si domluvit přímo na 
obecním úřadě nebo předem na tel. čísle 588 880 415 či na 
emailu nimmerrichterova@novymalin.cz

Vernisáž výstavy bude zahájena úvodním slovem a před-
stavením díla obou autorek. Výstava bude v pátek 23. 5. 2025 
otevřena až do 20 hodin. Během tohoto pátečního veče-
ra bude v  zasedací místnosti obecního úřadu Nový Malín 
promítán krátký sestřih rozhovoru, který paní Dagmar Ko-
verdynská krátce před svým náhlým úmrtím natočila pro 
Paměť národa. Součástí výstavy budou i fotografie Dagmar 
Koverdynské při práci.

Výstavu jsme plánovali s Dagmar Koverdynskou dlouhý 
čas. Velmi si přála vystavovat se svojí dcerou ve své milova-
né vesnici, kde ráda žila a kde ráda tvořila. Výstava se bude 
konat u příležitosti 675 let od první písemné zmínky o exi-
stenci obce. Součástí výstavy bude i  její jedinečná socha 
„Klíč“, kterou pro naši obec vytvořila u příležitosti 80. výročí 
vypálení Českého Malína na Volyni a která v sobě nese od-
kaz tragédie volyňských Čechů z Českého Malína na Volyni 
i  tragédii původního německého obyvatelstva odsunutého 
po roce 1945 z Frankštátu. K velké lítosti všech už s námi 
paní Koverdynská na vernisáži své výstavy nebude. Neče-

kaně nás na podzim minulého roku opustila. Bude nám vel-
kou ctí tuto výstavu dle jejího přání uspořádat a aspoň takto 
jí za její celoživotní práci poděkovat.

Děkujeme rovněž dětem paní Koverdynské za vstřícnost 
a ochotu při uspořádání výstavy a zejména pak dceři Halce 
za pomoc při organizování této výstavy a hlavně pak za to, 
že budeme mít možnost se s jejími díly seznámit.

Těšíme se na společné setkání s  vámi všemi u  nádher-
ných uměleckých prací obou těchto autorek.

Dana Nimmerrichterová
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Festival CIMBÁLOVE 2025
Festival CIMBÁLOVE představuje příležitost pro všechny 
příznivce hudby. Tento hudební festival se zaměřuje na růz-
ná pojetí lidové hudby, návštěvníkům nabízí i  nadžánrové 
přesahy a bohatý doprovodný program.

Na začátku se představí dětská Cimbálová muzika 
Rochusky ze Zlatých Hor a poté zahraje Hradecká cimbálo-
vá muzika. Společnou jam session povede místní Cimbálka 
CML Šumperk, mohou se zapojit další muzikanti i z řad obe-
censtva.

Samotnou třešničkou na dortu CIMBÁLOVE jsou dvě těle-
sa – východoslovenská Muzika Milana Rendoša, která před-

staví tradiční autentickou folklorní hudbu a kapela Docuku 
z Valašského Meziříčí, která kombinuje folklor a bigbeat.

Celý festival již tradičně zakončí afterparty, kde se všich-
ni muzikanti spolu s obecenstvem mohou ještě více poznat, 
zahrát si a inspirovat se.

Festival CIMBÁLOVE je místem setkávání nejen hudební-
ků, ale také místem s možností poznání řemeslníků a pro-
dejců, kteří ve svých stáncích nabízejí produkty spojené 
s lidovou tradicí. Rovněž stánky s dobrým jídlem a pitím od 
lokálních prodejců letos nebudou výjimkou.

Ať už jste dlouholetými milovníky folkloru nebo jen hledá-
te zajímavý způsob, jak strávit sobotní den, Festival CIMBÁ-
LOVE 2025 je pro vás tou pravou volbou.
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Významné jubileum SDH Nový Malín

Psal se rok 1880, když byl v  tehdejším, 
převážně německém, Frankštátě zalo-
žen Sbor dobrovolných hasičů. V  červ-
nu 1945 čeští obyvatelé, tehdy stále ještě 
Frankštátu, následovali tuto tradici a za-
ložili český Sbor dobrovolných hasičů, 
jehož činnost pokračuje dodnes.

Do pamětní knihy obce Nový Malín 
vepsal kronikář Josef Krejčí: „Dne 25. 
června 1945 byl založen při ustanovují-
cí schůzi: Sbor dobrovolných hasičů. Na 
valné hromadě, která se konala 27. červ-
na 1945, byl zvolen předsedou Rudolf 
Hulík, úředník, č. 356, jednatelem Josef 
Příhoda, rolník, č. 177, náčelníkem Anto-
nín Pelikán, kovář, č. 167, pokladníkem 
Jos. Bém, strážník.“

Díky těmto skutečnostem oslaví v  le-
tošním roce SDH Nový Malín výro-
čí 145.  let založení německého sboru 
a 80. výročí založení českého Sboru dob-
rovolných hasičů, dnes všem známého 
jako SDH Nový Malín. Oslava proběhne 
14. června v  areálu místní Sokolovny. 
Její odpolední program je určený široké 
veřejnosti. Návštěvníci se mohou těšit 

na ukázku hasičské techniky, program 
pro děti a hudební zábavu.

V  roce 1993 bylo SDH Nový Malín udě-
leno nejvyšší hasičské vyznamená-

ní „Čestný prapor hasičů Čech, Moravy 
a Slezska“ a v tom samém roce byl pra-
por taktéž požehnán.

Dana Nimmerrichterová

Fotografie: Požehnání praporu SDH Frankštát

Do Malína se po 
letech vrací Pohárová 
soutěž mladých 
hasičů
V neděli 18. května se v areálu ZŠ Nový 
Malín uskuteční 1. ročník pohárové sou-
těže mladých hasičů „Malínská šedesát-
ka“. Soutěže se zúčastní družstva mla-
dých hasičů ze širokého okolí. Mládežníci 
budou mezi sebou zápolit v  disciplíně 
běh na 60 metrů s  překážkami. V  této 
disciplíně musí po odstartování závod-

níci přeskočit bariéru, spojit dvě hadice, 
s nimi přeběhnout kladinu, jeden konec 
hadice napojit na rozdělovač, k  druhé-
mu připojit proudnici a  s  ní doběhnout 
do cíle. Tartanová běžecká dráha za bu-
dovou naší základní školy je příslibem 
skvělých výkonů. Tato soutěž po letech 
navazuje na Pohárovou soutěž v disciplí-
nách 60m překážek a požární útok, kte-
rá probíhala na našem areále u cihelny. 
Přijďte podpořit nejen naše malé běžce 
v  tomto sportovním klání. Pro všechny 
soutěžící, návštěvníky a  fanoušky bude 
samozřejmě připraveno výborné občers-
tvení. Věříme, že tímto prvním ročníkem 

„Malínské šedesátky“ začínáme novou 
tradici v pořádání pohárové soutěže pro 
mladé hasiče v Novém Malíně.

Jiří Hýbl



www.novymalin.cz 33

Malínské noviny | 01 / 2025

Nový Malín. Začátkem léta samozřejmě nebude chybět ani 
Memoriál Bedřicha Nesrsty a  Memoriál Gabriela Krobota, 
který se uskuteční v sobotu 21. června v areálu dřevoskladu. 
Tímto srdečně zveme všechny naše občany a  těšíme se na 
vaši velkou fanouškovskou podporu.

Samozřejmě, že i  letos se zapojíme do kulturního dění 
v  naší obci. Na naše občerstvení se již tradičně můžete tě-
šit na Pálení čarodějnic. Na Dětský den vykouzlíme na soko-
lovně pro naše nejmenší voňavou sněhovou pěnu. Ani letos 
nebudou naši členové chybět na pietním aktu k připomínce 
82. výročí vypálení Českého Malína na Volyni. Pro naše spo-
luobčany připravíme na hasičárně občerstvení nejen k příle-
žitosti výročního koncertu k 675 letům naší obce, ale i během 
následného hodového víkendu. Bez naší pořadatelské účasti 
se neobejde ani říjnová Retropárty.

Těšíme se na viděnou při sportu i zábavě a loučíme se foto-
grafií naší mládeže z výletu do herny v Olomouci, který kaž-
doročně pořádají naši vedoucí mládeže.

 Jiří Hýbl

spolková činnost

Co máme za sebou 
a co nás čeká
Loňský rok zakončil náš sbor účastí na prvním ročníku Sil-
vestrovské jízdy hasičů. Této akce jsme se zúčastnili v hoj-
ném počtu našich členů, kteří do posledního místečka napl-
nili všechny vozy, které má náš sbor k dispozici. Atmosféra 
byla úžasná, máme radost z nové tradice a těšíme se na další 
ročníky.

Rok 2025 pro nás začal jednou velkou změnou. Na Výroční 
valné hromadě, která se konala 10. ledna, si zvolil náš sbor 
nového starostu. Po mnoha letech starostování Martina So-
toláře, za což mu ještě jednou velmi děkujeme, byl starostou 
SDH zvolen Pavel Čulík. Ten se hned svědomitě chopil velké-
ho úkolu, a sice příprav na oslavy našeho letošního sborové-
ho jubilea.

V pátek 14. února se konal Hasičský ples. Týden před jeho 
konáním jsme dodrželi naši tradici a vyrazili s pozvánkami 
a prodejem lístků po celé obci. Letošní ples v duchu Valen-
týna jsme si společně s plnou Sokolovnou účastníků skvěle 
užili. V sobotu, jak se již stalo naším zvykem, přišla na řadu 
zábava pro děti. Krásný animační program, s hudebním do-
provodem DJ Kamlara, měl u dětí veliký úspěch a tak pova-
žujeme náš plesový víkend za vskutku vydařený.

Vedle kulturních akcí nepřichází zkrátka ani naše sportov-
ní činnost, v tělocvičně naší ZŠ poctivě trénujeme celou zimu. 
Mladí hasiči zahájili jarní část soutěžní sezóny již 22. února 
závodem v  Rohli. Dospěláky čeká zahájení soutěžní sezóny 
17. května. Náš sbor bude v  letošním roce po letech organi-
zovat opět soutěž mladých hasičů, a to 18. května v areálu ZŠ 
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ÚEV MLADOňOV 
SLAVí 10 LET
Jak určitě víte, budova dnešního ÚEV byla v minulosti využí-
vána jako základní škola a následně škola mateřská. Postu-
pem času začala chátrat a nevědělo se, jak s daným objektem 
naložit. Nakonec v roce 2011 obec Nový Malín (v čele s panem 
starostou Josefem Minářem a paní místostarostkou Lenkou 
Tylovou) zahájila celkovou rekonstrukci a v roce 2015 vznikl 
Ústav ekologického vzdělávání. Na čelní straně budovy však 
stále hrdě visí název „škola“, kvůli kterému se přijíždějící děti 
občas (samozřejmě zbytečně) obávají školního režimu 😊.

Dovolte mi na úvod trochu osobního ohlédnutí.

„Práce snů“
Přibližně před 9 lety jsem projela přeškrtnutou značku „Nový 
Malín“ vstříc divokým zatáčkám, které vedly do Mladoňova – 
v té době pro mě zcela neznámé vesnice na „konci světa“. Ne-
tušila jsem, že se tohle místo brzy stane takřka mým druhým 
domovem, kolegové mou druhou rodinou a  já budu vykoná-
vat zaměstnání, o kterém často mluvím jako o „práci snů“.
Začátky mého působení na postu ředitelky nebyly vůbec jed-
noduché, ale díky podpoře a dobré spolupráci kolegů, rodiny, 
obce, pedagogů (především ze ZŠ Nový Malín a ZŠ Dr. E.Bene-
še Šumperk) se naše ekologicko-volnočasové centrum „rozje-
lo“ ve vysokém tempu a velmi brzy jsme se začali těšit velké-
mu zájmu přilehlých škol.
První roky jsme této práci věnovali opravdu všechno. Trávili 
jsme v Mladoňově veškeré dny, večery, noci, víkendy, svátky 
i  prázdniny. Vše jsme dělali dobrovolně a  s  radostí. Teď už 
víme, že když člověk vykonává svou práci opravdu rád a poc-
tivě, tak na pozitivní odpověď nemusí čekat dlouho.

Kolektiv
Ačkoliv se složení našeho kolektivu během 10 let trochu ob-
měnilo, jsem vděčná všem kolegům, kteří u nás pracovali, je-
likož každý z nich ke společnému úspěchu ÚEV výrazně při-
spěl.
Aktuálně náš kolektiv tvoří 10 členů – Lucie Pulterová, Dita 
Kaňáková, Barbora Struhárová, David Křenek, Pavlína Soppe-
rová, Ondřej Pohajda, Ludmila Krausová, Markéta Knápková, 
Lukáš Novosad a Radka Kaňáková.
Stali jsme se za ty roky nejen dobrými kolegy, ale také blízký-
mi přáteli, kteří se spolu většinu času smějí (především sobě 
navzájem) a to je podle mě v tomto oboru „základní stavební 
kámen“.
Velké poděkování z  mé strany patří zejména kolegyni Ditě 
Kaňákové, která za mě již podruhé převzala roli a ÚEV vede 
velmi dobrým směrem. Já si díky tomu mohu naplno užívat 
mateřských povinností. Samozřejmě je to ale práce celého 
týmu. Ráda bych ještě vyzdvihla další dvě „stálice“ našeho 
kolektivu – Báru Struhárovou a Davida Křenka, kteří také byli 
u našich začátků a tvoří pevné jádro našeho týmu. Za všemi 
je vidět velký kus dobře odvedené práce.

Proměny
Během našeho působení se provedlo spoustu změn, rekon-
strukcí a přístaveb (viz. fotografie). Opět za vším stála obec 
a Provozní Nový Malín. V areálu se např. postavila zastřeše-
ná pergola, hřiště, dřevník, workoutové hřiště, táborové záze-

mí včetně 7 chatek. Interiér jsme vylepšili rozsáhlou rekon-
strukcí půdních prostor, přístavbou kanceláří a  především 
novou kuchyní, díky které můžeme dětem a dalším klientům 
nabízet vlastní „michelinskou“ stravu připravovanou Lídou 
Krausovou a Markétou Knápkovou. Mimo jiné i Markéta patří 
mezi naše první nadšené zaměstnance.

Statistika nuda není
Pro představu vám chceme předložit několik faktických úda-
jů za uplynulý rok 2024.
Měli jsme obsazené téměř všechny víkendy (soukromé poby-
ty, soustředění, svatby, oslavy); navštívilo nás cca 4.400 dětí; 
uskutečnili jsme 107 výukových programů, 3 velké akce (pro 
veřejnost), 1 instruktorský kurz, 33 škol v přírodě a 6 letních 
táborů (na našich táborech se vystřídalo 29 instruktorů) … 
a náš kávovar udělal 8.105 porcí kávy 😊.
Plánů do budoucna máme ještě spoustu, doufáme, že budeme 
moci vše zrealizovat.
Každý rok se snažíme navyšovat kapacitu i  pro letní poby-
tové tábory – čím dál tím častěji využíváme areál chatek. 
Z toho důvodu potřebujeme také více instruktorů (velkou část 
– cca 80 % - z nich tvoří naši bývalí účastníci táborů, což nás 
opravdu moc těší).

Poděkování
Samozřejmě v  prvé řadě patří největší poděkování celému 
personálu ÚEV za jejich práci a nadšení! Dále obci Nový Ma-
lín (hlavně panu starostovi Marku Štenclovi a  paní Lence 
Tylové) za neustálou podporu, všem školám, školkám, pe-
dagogům, organizacím, soukromým subjektům za klientelu, 
našim dobrovolníkům a  táborovým instruktorům za velkou 
pomoc, občanům Mladoňova za shovívavost a v neposlední 
řadě našim rodinám za trpělivost.
🌍 Na závěr bychom vás rádi pozvali na náš tradiční Den 

Země, který se bude konat v sobotu 26. 4. 2025. Přijďte s námi 
oslavit těch 10 parádních let!
Děkujeme za přízeň.

Za ÚEV Mladoňov 
Mgr. Lucie Pulterová
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Malínský kulturní a osvětový spolek 
v roce 2025
Letošní rok jsme zahájili TŘíKRÁLOVÝM KONCERTEM, který 
navazuje na Tříkrálovou sbírku a je poděkováním dárcům, ko-
ledníkům a organizátorům. Před koncertem byla pro návštěv-
níky otevřena dobroKavárna u kostela, kde návštěvníci mohli 
ochutnat napečené dobroty od místních dobrovolníků. Svým 
vystoupením nás potěšil školní sbor Loučňáček.

V únoru proběhl komorní poetický večer BÁSNĚ & BAJKY & 
BUBLINKY, který, jak sám název napovídá, naplnili účastníci 
nejen čtením básní a bajek známých autorů, jako jsou Jiří Žá-
ček, Jan Vodňanský, Janek Ledecký nebo Jean de La Fontaine, 
ale i představením vlastní tvorby k pobavení i zamyšlení.

Měsíc březen byl naplněn vůní jitrnic, čerstvě upečeného 
chleba, vdolků a koblih a účastníci workshopu JAK NA TO si 
tak připomenuli tradici masopustu. Na konci měsíce proběhla 
také velká úklidová akce uKLIďME ČESKO, a to jak v Novém 
Malíně, tak v Mladoňově. Zapojili se hasiči, skauti a další dob-
rovolníci z naší obce. Patří všem velký dík, že pomohli zpří-
jemnit prostředí v  naší obci. Patronem akce byla PROVOZNÍ 
NOVÝ MALÍN s.r.o. a sponzory firmy DAREK stavebniny, čer-
pací stanice FLY HORSE a  pivovar LOBKOWITCZ. Podzimní 
termín je pak naplánovaný na 20. 9. 2025.

CO DALŠíHO PRO VÁS PŘIPRAVuJEME
V dubnu se budeme podílet na tvořivé Velikonoční dílně, která 
proběhne na Zelený čtvrtek 17. 4. od 14 hod v Sokolovně. Přijď-
te si s dětmi prožít skvělé odpoledne, kromě 5 stanovišť a foto-
koutku pro vás připravíme včelí stezku s kvízem a velikonoční 
kavárnu.
První víkend v  květnu vyrazíme za poznáním do Josefové 
– zaniklé sklářské osady a pěšky se vydáme do Branné ces-
tou, kudy chodili její obyvatelé. Provázet nás bude Mgr. Pavel 
Mareš, jehož vyprávění zaujme všechny účastníky. Josefovou 
jsme sice již navštívili v listopadu loňského roku, ale pro velký 
zájem to rádi zopakujeme v jarním, snad příznivějším počasí. 
Následně pak vypukne další knižní pátrací hra, a to MÁJOVÉ 
NAJDI KNIHu!. Knihy vybereme tematicky a hledat se tento-
krát bude v okolí Nového Malína a Mladoňova, na místech, kde 
jsou nádherné výhledy do krajin. Třináctého června v pátek 
nebude černým dnem, ale dnem plným světla, protože se se-
jdeme s Lenkou Krahulcovou v lesní školce vMaliní a společ-

ně strávený čas věnujeme SLuNOVRATu jako magické bráně 
a moudrosti svatého Jana. Na slavnostní mši svaté k patro-
nům obce sv. Janu a Pavlu si v rámci oslav 675 let připomene-
me frankštátské obyvatele, kteří šest set let rozvíjeli a pečova-
li o místo, kde žijeme a za které máme spoluodpovědnost teď 
my, současní obyvatelé Nového Malína. Jste srdečně zváni na 
všechny akce!
Tyto věci by se neděly bez finanční podpory Obce Nový Malín 
a  skvělé spolupráce zaměstnanců obecního úřadu a  dalších 
lidí z ÚEV Mladoňov a Provozní Nový Malín. A také vás, účast-
níků a  dobrovolníků, kteří se zapojujete do dění v  naší obci. 
DĚKUJEME!

DALŠí ČINNOST SPOLKu
U autobusové zastávky Plechy jsme loni na podzim vytvořili 
Ptačí ráj – tři krmítka pro ptáky a hnízdící budku. Za výrobu 
děkujeme místním dobrovolníkům, seniorům.

Součástí našeho týmu se stala paní Zuzana Kulštrunková, 
která bude rozvíjet společně s ostatními seniory projekt KLUB 
AKTIVNÍCH SENIORŮ NOVÝ MALÍN. Projekt vznikl ve spolu-
práci s obcí Nový Malín na základě dotazníku, o jehož vyplně-
ní jsme požádali seniory na loňském adventním posezení. Co 
vše pro seniory chystáme, se dočtete v článku na straně 10 to-
hoto vydání Malínských novin.Básně&bajky&bublinky

Jak na to - jitrnice, chléb, vdolky, koblihy

Ptačí ráj
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Na druhou polovinu roku pro vás v rámci oslav 675 let při-
pravujeme procházku po památkách naší obce s  paní Mgr. 
Kristinou Lipenskou, ke které bude k dispozici popisná mapa. 
Potěšit se budete také moci reprodukcemi pohlednic obce 
Frankstadt ze začátku 20. století a  historickou mapou naší 
obce ze 40 let. Vytváříme informační web, který bude zachy-
covat nejen historii naší obce, ale také tipy na výlety do okolí 
a tradiční rodinné recepty našich obyvatel. Pokud jste dočetli 
až sem a jste ochotni se podělit o ten váš oblíbený recept, budu 
velmi ráda, když mi dáte vědět.

Ing. Ivona Štrbíková 
Předsedkyně Malínského kulturního a osvětového spolku

ivona.strbikova@seznam.cz, www.malinskykos.czPohlednice Frankstadt 1941

Tříkrálový koncert

Dobrokavárna

mailto:ivona.strbikova@seznam.cz
http://www.malinskykos.cz
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Zhodnocení činnosti spolku 
Malínské aleje za rok 2024
Milí přátelé a příznivci,
rok 2024 byl pro náš spolek Malínské 
aleje rokem plným úspěšných aktivit, 
které přispěly nejen k ochraně a rozvo-
ji našeho přírodního dědictví, ale také 
k  posilování sousedských vztahů. Díky 
vaší podpoře a aktivnímu zapojení jsme 
mohli realizovat pestrou škálu akcí. Kro-
mě tradičních brigád na výsadbu stro-
mů a péči o aleje jsme letos pořádali také 
oblíbené komunitní akce, které se staly 
výjimečnou příležitostí k setkání souse-
dů, přátel i  rodin a  umožnily nám spo-
lečně sdílet radost z přírody (a samozřej-
mě i z dobrého jídla a pití 😊 ). Díky těmto 
akcím jsme také mohli šířit osvětu o dů-
ležitosti ochrany krajiny mezi širší ve-
řejnost.

Třešňová alej mezi Novým Malínem 
a Krásným získala 3. místo v celostátní 
soutěži Alej roku a v prosinci jsme díky 
finanční a organizační podpoře obce do 
aleje nainstalovali naučnou tabuli v pro-
storu před závorou.

Velice nás těší, že zájem o  naše akti-
vity stále roste. Děkujeme všem, kteří se 

do nich zapojili – ať už pomocí při orga-
nizaci, účastí na brigádách, nebo prostou 
podporou našich snah. Vaše zapojení je 
pro nás obrovskou motivací pro další 
práci.

Akce, které jsme organizovali v  roce 
2024:
• 13. 4. – Brigáda v Malínské třešňové 

aleji – „Přijďte si zasadit strom do aleje“
• 27. 4. – Vycházka pro děti i dospělé – 

„Za pokladem víly Malínky“
• 11. 5. – Férová snídaně na Strakáči
• 16. 6. – Snídaně v trávě – u příležitosti 

Dne otců
• 22. 6. – Oslava Slunovratu spojená se 

sběrem svatojánských bylinek
• 31. 8. – Bramborový den a večeře 

v trávě
• 5. 10. – Jablíčkový den a snídaně 

v trávě
• 22. 11. – Oříškový podvečer

Dále jsme připravili naučné aktivity 
s vílou Malínkou, včetně poznávací lís-
tečkové stezky a vycházky na zajímavá 

místa v okolí „Okolo Malína s vílou Ma-
línkou“. V prosinci jsme proměnili strom 
vedle zmrzlinového stánku naproti CBA 
na Snovník – strom snů a přání.

Ve spolupráci s  naší knihovnou jsme 
rozjeli koutek sdílení „Vem si mě“, kde 
si vyměňujeme naše přebytky ze zahrá-
dek, bylinky apod. Již druhým rokem 
provozujeme Semínkovnu v průmyslové 
prodejně u Valouchů.

Realizace našich aktivit by nebyla 
možná bez finanční účasti našich pod-
porovatelů - poděkování patří Obci Nový 
Malín, společnostem SHM, s.r.o. a  Dor-
mer Pramet, s.r.o.

Do roku 2025 vstupujeme s  odhodlá-
ním pokračovat v  naší „misi“ a  připra-
vujeme pro vás další zajímavé akce, na 
které se už nyní těšíme. Děkujeme, že 
pomáháte udržovat komunitní život 
a Malínské aleje krásné a živé!

Za spolek Malínské aleje

Petr Kuba

Vážení příznivci spolku 
Malínských alejí,
než nás jarní sluníčko definitivně vyláká ven, pojďme si ješ-
tě připomenout dvě kouzelné akce, které uzavřely rok 2024.

V pátek 22. listopadu se knihovna v Novém Malíně pro-
měnila v  oříškové království! Vůně oříšků se mísila s  ra-
dostným hovorem návštěvníků, kteří objevili jejich kouz-
lo – od chutí přes pečení až po tvoření a malá překvapení 
ukrytá ve skořápce mnoha druhů oříšků. Byl to večer plný 
sdílení, kreativity a objevování někdy zcela nečekaných za-
jímavostí o oříšcích.

Protože sny nestačí jen snít, ale je potřeba je i pověsit na 
správné místo, začali jsme ten večer vyrábět vánoční ozdo-

by s přáními na náš krásný „Strom proměn“ u zmrzlinové-
ho stánku naproti CBA. Slavnostní zavěšení na „Snovník“ 
proběhlo 6. prosince a nebylo to jen o zdobení! Zazněly ko-
ledy, voněl svařák a punč a adventní atmosféra nás zahřá-
la i v zimě. Vánoční přání a sny vytvořily nejen kouzelnou 
dekoraci, ale i symbol naděje, že rok 2025 bude minimálně 
stejně krásný jako ten minulý.

Těšíme se na vás u dalších akcí – ať už s oříšky, bez nich, 
ale hlavně s úsměvem a pohodou.

Za spolek Malínské aleje 
Pavla Kubová
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Plánované akce spolku 
Malínské aleje na rok 2025
Milí přátelé a příznivci,
s  radostí vám představujeme plánované aktivity spolku Ma-
línské aleje na rok 2025. I  v  tomto roce budeme pokračovat 
v naší snaze chránit a rozvíjet životní prostředí a zároveň po-
silovat komunitního ducha v Novém Malíně.
Na co se můžete těšit?
• Jarní výsadba stromů – Společně budeme pokračovat 

v obnově a rozšiřování našich krásných alejí. Přijďte přiložit 
ruku k dílu a pomozte nám udělat něco dobrého pro naši 
přírodu.

• Snídaně v trávě – Oblíbená setkání v přírodě, kde si můžeme 
vychutnat nejen dobrou kávu a domácí dobroty, ale také 
společně strávit příjemný čas v přírodě.

• Komunitní akce – Připravujeme různé aktivity, jako jsou 
pikniky, workshopy pro děti i dospělé a další zábavné 
programy pro všechny generace.

• Brigády – Uklízíme přírodu a staráme se o naše aleje, aby byly 
krásné a zdravé i pro příští generace.

• Přednášky a osvěta – Chceme přinášet užitečné informace 
a podporovat vzdělávání v oblasti ochrany přírody 
a udržitelnosti.

Vítáni jste všichni – pojďme i v tomto roce společně pečovat 
o naše okolí a budovat přátelskou komunitu. Těšíme se na vaši 
účast!

Za spolek Malínské aleje, Petr Kuba

Semínkovna 
v Novém Malíně
Zahrádkářskou sezonu 2025 jsme zaháji-
li 1. března. V drogerii u Valouchů na ad-
rese Nový Malín 24 najdete kufr, ve kte-
rém jsou vzorně vyskládané rozmanité 
balíčky semínek květin a zeleniny. Pod-
le pravidel semínkovny můžete přinášet, 

odnášet a  vyměňovat balíčky semínek, 
které vysejete na vaší zahradě.

Semínkovny fungují v České republice 
od roku 2015. Jsou místem, kde můžete 
s radostí sdílet a vyměňovat přebytky se-
mínek z vašich truhlíků, záhonků, zahrá-
dek a políček. Semínka musí být výhrad-
ně nemořená a z chemicky neošetřených 
rostlin. Pravidla aktivity a další informa-
ce najdete na www.seminkovna.cz. Pře-
jeme příjemnou zábavu a bohatou úrodu.
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LíPA u KOSTELA
Na konci listopadu 2024 bylo zahájeno 
správní řízení na základě žádosti o  po-
volení pokácet jednu z lip u kostela. Toto 
je citace zdůvodnění žádosti: “Lípa roste 
v blízkosti kostela, obchodu a parkoviště, 
je ve špatném zdravotním stavu, má uhní-
vající kořeny, větve silně prosychají. Lípa 
se jeví jako neperspektivní, se sníženou 
provozní bezpečností. Nachází se v  blíz-
kosti velkého pohybu lidí a tím představu-
je bezpečnostní riziko a ohrožuje majetek, 
zdraví osob a jejich bezpečnost.”

Regulace ochrany stromů rostoucích 
mimo les je dána zákonem. Pokud je nut-
né pokácet strom, jehož obvod kmene je 
více jak 80 cm ve výšce 130 cm nad zemí, 
musí proběhnout správní řízení. Obecně je 
ke kácení dřevin třeba povolení obecního 
úřadu vydávané formou rozhodnutí. Do-
poručení k pokácení lípy u kostela vydal 
odborník, dendrolog pan Ing. B. Kriegler. 
Důvodem bylo několikaleté chřadnutí lípy 
a  její snížená vitalita, která byla způso-
bena poškozením kořenového systému, 
zřejmě stavební činností. Takto oslabené 
stromy snadno napadají houbové nemoci, 
stromy bývají nestabilní a  mohou se při 

větším větru polámat či vyvrátit. Z  výše 
uvedených důvodů bylo obcí schváleno 
pokácení tohoto stromu. Na začátku ledna 
lípu skácela společnost Treeservis. Vět-
ve byly v  rámci úklidu provádějící firmy 
poštěpkovány a odvezeny. Využitelné čás-
ti kmenu jsou uložené na dřevoskladu při-
pravené k dalšímu zpracování. Podle slov 
pana starosty Mgr. Štencla bude provede-
ná náhradní výsadba. Mladý strom bude 
vysazený na stejném místě u kostela.

Lípa měla obvod kmene 209 cm (ve 
výšce 130 cm nad zemí) a její odhadova-
né stáří je 80 roků.

LíPA NA PARKOVIŠTI 
u ZDRAVOTNíHO STŘEDISKA
Tato mohutná lípa má ve výšce 130 cm 
obvod 298 cm, její odhadované stáří je 
120 let. Stojí v  rohu odstavné plochy 
u zdravotního střediska. Je dominantou 
okolní krajiny. V budoucnu se zde počítá 
se stavebními úpravami a vydlážděním 
parkoviště. Pevně věříme, že v  projek-
tech a při stavbě se bude pamatovat na 
to, že tato krásná lípa má kořenový sys-
tém, jehož poškození by vedlo ke zhorše-
ní vitality stromu.

JAK uRČIT STÁŘí STROMu?
Existují metody, které pomohou určit při-
bližné stáří stromu. Každá z nich má svá 
omezení a všechny počítají s ročním pří-
růstkem. V našich klimatických podmín-
kách je roční přírůstek snadno rozpozna-
telný v řezu napříč kmenem a označuje se 
jako letokruh. Prozkoumáním letokruhů 
je možné provést zpětnou rekonstrukci 
klimatických podmínek v  průběhu růs-
tu stromu. Každý letokruh představuje 1 
rok jeho života a ke stanovení věku tedy 
stačí letokruhy jednoduše spočítat. Pokud 
strom nechcete kácet, je tu druhá metoda, 
a  to určování stáří podle obvodu kmene. 
Platí poučka, že stáří stromu přibližně od-
povídá obvodu jeho v palcích změřeného 
ve výšce 1,3 m nad zemí. K výpočtu při-
bližného stáří pomůže vzoreček:
stáří stromu = obvod kmene měřený ve 
výšce 1,3 m nad zemí / 25,4.

Metody výpočtu mají svoji nepřesnost, 
která je způsobená variabilitou vytváře-
ní letokruhů, kterou ovlivňuje spousta 
faktorů, jako například množství srá-
žek, teplota, typ půdy, nadmořská výš-
ka, hustota podrostu, druh stromu apod. 
Pokud chceme přesnější odhad, je mož-
né namísto čísla 25,4 dosadit koeficient, 
který zohledňuje vlastnosti konkrétního 
druhu stromu.

Veronika Solařová

Stopovačka s vílou Malínkou
Víla Malínka prošla Malínem a dětem 
označila na mapě místa, kde se ukrý-
vají dřevěné sochy. Milé děti, dokážete 
je všechny najít a pojmenovat?
Co musíte udělat?
• Podle mapy najít všechny sochy
• Pojmenovat je
• Zapsat do mapy a dorazit do knihovny 

v Novém Malíně

Na prvních 20 malých stopařů čeká 
odměna.

Vše, co potřebujete, najdete na 
https://malinskealeje.cz/detem

Tak kdo bude nejrychlejší detektiv 
v Malíně?

https://malinskealeje.cz/detem
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Začátek roku 
2025 v lesní 
školce vÚžasu
Jsme moc rádi, že můžeme dětem naší 
lesní školky zprostředkovat prožití tra-
dic, které před 35 lety nebyly úplně le-
gitimní a  vlastně se slavily jen v  křes-
ťanské společnosti. Jednou z  nich je 
Masopust. Období od příchodu tří králů 
až k Popeleční středě, kdy se lidé chysta-
li na 40ti denní půst a na oslavení z mrt-
vých vstání Ježíše Krista, na Velikonoce. 
Masopustní pochod s  dětmi je o  rados-
ti, vískání, dovádění a  tančení a  nesmí 
chybět koledování po sousedech. I  le-
tos jsme navštívili čtyři obydlí, kde nám 

otevřeli, vyslechli, zatancovali, zajucha-
li a dali do košíku něco ze svých zásob. 
Moc děkujeme, že jste byli s námi. Jme-
novitě paní Zuzana Malečková, rodina 
Chudých, Kristýna Lendelová a  Vlaďka 
Vočková s Františkem.

Ve zmíněné době do Popeleční středy 
bylo tradicí, že se konají veselice, karne-
valy, bály a  taneční zábavy. Pořádáme 
bál již po osmé a  vždy po skončení si 
pochválíme, jak letos byl úžasný. Děku-
jeme Obci Nový Malín za krásné a mul-
tifunkční prostředí Sokolovny, které 
opravila a  věříme, že účastníkům akcí 
poskytuje bezpečné a  příjemné proži-
tí kulturních, sportovních a  společen-
ských akcí. Přejeme všem klidné a obo-
hacující období 40ti dnů do Velikonoc. 

Renata Čechová, vÚžasu z.ú.



44 www.novymalin.cz

Malínské noviny | 01 / 2025

Rodinné centrum Vikýrek z.s.
Rodinné centrum Vikýrek z.s. působí-
cí ve Vikýřovicích, ale také na Zámku 
Třemešek vám v  období leden–červen 
2025 nabízí svůj pravidelný program. 
Již tradičně nabízíme dopolední hrát-
ky pro děti různých věkových kategorií 
a odpolední velmi oblíbené kroužky pro 
děti bez přítomnosti rodičů.

V rámci chystaného programu nejen 
pro rodiny s dětmi si vás dovolujeme 
pozvat na tyto plánované akce:

• V neděli 13. 4. 2025 vás zveme na 
naši každoroční akci Velikonoce 
na Zámku Třemešek. Připravený 
bude zajímavý program, velikonoční 
tvoření a zdobení vajíček tekutým 
voskem, hry a povídaní o velikonoční 
historii a tradicích.

• Od neděle 13. 4. 2025 
do Velikonočního pondělí (21. 4. 2025 
včetně) bude okolo Zámku Třemešek 
přichystaná opět Zajíčkova 
velikonoční stezka. Spousta úkolů, 

zábavné kartičky a při splnění úkolů 
bude pro děti v kavárně připravena 
malá odměna.

• Využijte tuto příležitost a vyražte 
s dětmi na procházku, kterou můžete 
zakončit něčím dobrým v kavárně 
na Třemešku.

• Pro malé čaroděje a čarodějnice 
připravujeme každoroční 
Čarodějnické odpoledne ve 
Vikýřovicicích. 
V letošním roce se sejdeme v neděli 
27. 4. 2025. Těšíme se na všechny 
děti v kostýmech!

• V měsíci květnu společně oslavíme 
Den matek, na konci měsíce Den 
dětí a v červnu si užijeme Sportovní 
odpoledne ve Vikýřovicích.

Bližší informace o chystaných akcích 
budou postupně zveřejněny na 
webu rodinného centra, facebooku 
a instagramu.

Široké veřejnosti jsou také k  dispozici 
naše poradny – Logopedická poradna 
s  Mgr. et Mgr. Monikou Petrovou, Ho-
meopatická poradna s  Lenkou Drobo-
tun Rhom a znovu také Psychologická 
poradna s Mgr. Markétou Hlavsovou.

Pokud potřebujete radu či odbornou 
pomoc, neváhejte se obrátit na naše 
poradny. Konzultace jsou zdarma. Mož-
nost konzultací i přes email.

Budoucím maminkám nabízíme vel-
mi oblíbené předporodní kurzy s  naší 
zkušenou lektorkou, které probíhají 
v prostorech ve Vikýřovicích.

Pokud hledáte prostor, kde uspořá-
dat dětskou oslavu s  možností vlast-
ního občerstvení, výzdoby a  případně 
i animační program, nabízíme možnost 
propůjčení našich prostor. Závěrem by-
chom chtěli připomenout naši nabídku 
příměstských táborů na léto 2025. Těší-
me na všechny malé táborníky!

Za tým RC Vikýrek z.s. 
Bc. Veronika Maitnerová
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Římskokatolická farnost 
Nový Malín,

Kostel Narození Panny 
Marie

Nový Malín 700, 
788 03 Nový Malín

rozpis mší svatých
neděle 10:30 hod.
čtvrtek 18:00 hod.

farář
P. Mgr. Otto Sekanina 

Jana Žižky 144, 
789 61 Bludov 

E-mail: fabludov@ado.cz 
Telefon: 731 626 532

Velikonoční 
zamyšlení 2025
Vzkříšený Kristus přebývá u  každého 
- ať poznaný nebo nepoznaný, dokonce 
i když o tom člověk neví - jakoby skry-
tě, tajně.

Je palčivým plamenem v srdci člově-
ka, světlem v temnotách. Miluje tě jako 
svého jediného, za tebe dal svůj život, 
v tom je jeho tajemství.

On šeptá v tichu tvého srdce: „Já jsem 
to, neboj se“.

(Roger Schutz)

Johannes B. Brantschen napsal: „Veliko-
noce jsou svátkem naděje, která nemůže 
být omezena hranicemi času ani světa... 
O Velikonocích obrátil všemohoucí Bůh 
nečekaným a  překvapujícím zázrakem 
naši skličující otázku pro utrpení v na-
ději, takže uprostřed utrpení smíme dou-
fat v  nový svět a  nové nebe. Tato naše 
naděje sice není žádnou odpovědí na 
naše mnohé otázky, ale Velikonoce nám 
dávají dost světla, abychom putovali 
údolím stínů plni důvěry a odvahy“.

Srdečně přeji všem čtenářům, aby za-
koušeli světlo naděje o Velikonocích i ve 
dnech všedních

P. Otto Sekanina, farář

Velikonoční bohoslužby 
v kostele Narození Panny Marie 
v Novém Malíně
17. 4.  Zelený čtvrtek
 - 19:00 MŠE SV. NA PAMÁTKu POSLEDNí VEČEŘE

18. 4.  Velký pátek
 - 15:00 VELKOPÁTEČNí OBŘADY

19. 4.  Bílá sobota
 - od 8:00 do 12:00 modlitba u Božího hrobu
 - 21:00 VELIKONOČNí VIgILIE

20. 4.  SLAVNOST ZMRTVÝCHVSTÁNí PÁNĚ
 - 10:30 Slavnostní mše sv. s požehnáním pokrmů

21. 4. Velikonoční pondělí
- 10:30 mše sv.

Boží hrob
Boží hrob je místo, do kterého byl uložen 
Ježíš Kristus po jeho ukřižování. V kos-
telích si hrob Ježíše Krista symbolicky 
připomínáme při slavení velikonočních 
svátků na Bílou Sobotu, a  to zpodobně-
ním modelu jeskyně, kde se nachází so-
cha Krista a později je hrob prázdný, což 
symbolizuje Kristovo zmrtvýchvstání.

Připomínka Božího hrobu je důležitou 
součástí křesťanských Velikonoc, pro-

tože vyjadřuje smutek nad Ježíšovým 
ukřižováním, ale zároveň také naději na 
jeho zmrtvýchvstání, které je oslavová-
no na Velikonoční neděli.

V  našem kostele je symbolický Boží 
hrob umístěn vlevo za hlavním vcho-
dem pod kůrem.

http://www.farnostsumperk.cz/farnost/kostely/novy-malin
http://www.farnostsumperk.cz/farnost/kostely/novy-malin
mailto:fabludov@ado.cz
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Z malínské 
kroniky rok 1975
Přepis z kroniky je doslovný, bez jazyko-
vých či gramatických úprav, pouze jmé-
na jsou zkrácena na iniciály.

SITuACE V OBCI
Stav obyvatel v  obci k  31. 12. 1975 činil 
1 771, z toho 857 mužů a 914 žen. V průbě-
hu roku se do obce přistěhovalo 51 osob 
odstěhovalo se 69. Narodilo se celkem 
47  dětí. tj. 26 děvčátek a  21 chlapců. 
V průběhu roku zemřelo 26 občanů, mezi 
kterými byli i dva mladí občané, Zatlou-
kal Jiří let a Pelikán Jindřich 45 let.

Stav obyvatel oproti roku minulému se 
zvýšil jen o 2 občany. Počet domů činil 
467 a počet bytů 623.

Kolaudace rodinných domků a  nových 
bytů byla provedena u B. A., L. M., O. Z., D. 
V., Š. J., K. J., a H. B.

Celkem na výstavbu rodin. Domků po-
skytl MNV v r. 1975 – 175. 000,- Kčs.

V  průběhu roku byly uskutečněny 
4 směny národní fronty, na kterých bylo 
odpracováno 7  400 brigádnických ho-
din a  vytvořena hodnota díla ve výši 
111 000,- Kč. Mimo to odpracovaly složky 
NF samostatně další velký počet brigád-
nických hodin.

V  obci byla provedena rozsáhlá úprava 
veřejného prostranství, bylo opět vysá-
zeno dalších 450 kusů růží a  370 kusů 
okrasných stromů, převážně javorů.

K  30. výročí osvobození naší vlasti So-
větskou armádou byla předána do uží-
vání nová restaurace Na rychtě v  hod-
notě díla 1  500  000,- Kč, nový školní 
pavilon v  hodnotě díla 3  700  000,- Kčs 
a  byla vybudována I. Etapa kanalizace 
na Plechách až ke karosárně v hodnotě 
díla 490 000,- Kč – a byly zahájeny pří-
pravy na výstavbu III. Mateřské školy 
a nového zdravotního střediska.

V měsíci květnu byly uskutečněny vel-
kolepé oslavy 30 výročí osvobození naší 
vlasti Sovětskou armádou. Celá obec 
byla vzorně upravena a  MNV se umís-
til na II. Místě v rámci soutěže o nejlepší 
výzdobu obce.

TANEČNí ZÁBAVY V OBCI
V  průběhu roku byl v  obci uskutečněn 
požárnický a  sokolský ples. Další dvě 
zábavy uskutečnil Sokol, jednu požár-
níci a  jednu ČSŽ. Mimo to byla usku-
tečněna májová veselice u  příležitosti 
30.  výročí osvobození vlasti sovětskou 
armádou a  veselice u  příležitosti oslav 
58. výročí VŘSR.

PRVNí ZVĚSTOVATELÉ JARA
Podle pozorování některých zkušených 
občanů přiletěli letos první navrátilci 

z teplých krajů téměř o jeden měsíc dří-
ve než jiné roky.

Koncem ledna se objevili první skřivani 
polní a  čejky chocholaté. Koncem úno-
ra se v obci na obvyklých místech usa-
dili špačci obecní. Rovněž bylo zjištěno, 
že v teplých únorových dnech zpívali už 
brhlíci lesní, modřinky, koňaři a hlavně 
kosi, kterých je zejména v  zahradních 
osadách velké množství a  ochuzují za-
hrádkáře o první úrodu. V letošním roce 
se objevilo méně divokých holubů jako 
minulá léta. Velké množství káně lesní 
je usazeno v lesích kolem letiště. Rovněž 
tak ve větším počtu se udržují na olšo-
vých semenech čížci lesní.

Dne prvního dubna přiletěli čápi. 7 čápů 
dlouho kroužilo nad obcí, avšak ihned 
po příletu se v obci žádný neusadil. Te-
prve po oteplení dne 7. dubna se n komí-
ně p. Ondráčka usadil první čáp a  dru-
hý se přistěhoval dne 23. 4.. 8.května již 
byla v hnízdě tři vejce, z kterých se vy-
líhla tři mláďata.

Dne 1. září kroužilo nad obcí 9 čápů, kteří 
pak i s pětičlennou osádkou na Ondráč-
kově komíně odletěli. Rovněž tak i vla-
štovičky se s obcí rozloučily v druhé po-
lovině září.

Přepsala Bc. Miroslava Krausová

Rybníky třemešského 
panství a jak to bylo 
s Frankštátským rybníkem
Víte, proč je silnice od cedule Nového Malína směrem k Šumper-
ku vyvýšená? Odpověď najdeme v historických mapách. Kdysi 
tu byla hráz Frankštátského rybníka, který patřil k třemešskému 
panství. Ve středověku bychom v této lokalitě našli soustavu ryb-
níků, které přinášely potěchu, zisky, robotu i útrapy lidem, kteří 
tu žili.

Vraťme se v čase do řídce osídlené střední Evropy 10. století. 
V  této době se začaly budovat první nádrže na ryby nalovené 
v řekách. Ryby byly chutným zpestřením jídelníčku, bohužel je-
jich maso podléhalo brzké zkáze. Odtud byl jen krok ke vzniku 
rybníkářství, sofistikovanému chovu ryb a výnosnému obchodu. 
V Evropě se rybníkářství rozšířilo v okolí klášterů podnikavých 
řádů a později se stalo výnosným byznysem feudálů. Existence 
rybníků výrazně ovlivnila nejen krajinu, ale i životy lidí. Při je-
jich stavbě se vysoušely močály a luhy a při vydatných srážkách 
zadržovaly nádrže vodu, což pomáhalo zemědělcům. Nesmíme 
opomenout sílu vody, kterou využívaly mlýny, hamry a pily. Třemešské rybníky (Velký, Třecí a U lípy) v roce 2025
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Rybníky na Třemešku byly vybu-
dované nejspíše na počátku 15. století. 
V  zápisu v  zemských deskách (r. 1480) 
se o nich píše při prodeji podílu majetku 
Anny z  Kolšova Jiřímu Tunklovi star-
šímu, který vlastnil rozsáhlé zábřežské 
panství. Rod Tunklů byl proslulý podni-
kavostí a dravostí. Tunklové provozovali 
rybníkářství a vybudovali soustavu ryb-
níků, z  nich největší byl dnes již zanik-
lý Závořický rybník u  Postřelmova. Na 
konci 15. století nechal na Třemešku Jiří 
Tunkl starší vybudovat dva nové rybní-
ky – Frankštátský a Mlýnský. Při stavbě 
vodního díla se dostal do sporu s místní-
mi obyvateli, protože zatopil pole a louky. 
Kvůli Frankštátskému rybníku zrušil 
cestu spojující Frankštát (Nový Malín) 
a Schönberg (Šumperk). Pod hrází vybu-
doval novou cestu, kterou dal k obecnímu 
užívání. Do rybníků přivedl vodu z Desné 
strouhou, která vedla přes pozemky, kte-
ré Tunkl nevlastnil a měl pouze v zásta-
vě. Na strouze a potoku “Rumzajf”, dneš-
ním Malínském potoce, postavil stavidla 
a  ploty. Tento feudál zanechal po sobě 
velkou budovatelskou stopu. Dopomoh-
la mu k  tomu bezohlednost a  pohrdání 
cizími právy, byl proslulý svou krutostí 
k poddaným, které nutil tvrdě robotovat. 
Tvrdé postupy, neshody a  provokace ze 
strany pána vyvrcholily roku 1494 při 
potyčce, kdy ho zranili šumperští obča-
né a  Tunkl po čase následkům zranění 
podlehl. Po jeho smrti vznikla pověst 
o čertech, kteří Jiřího Tunkla staršího za-
přahají do ohnivého pluhu a ořou s  jeho 
pomocí právě na hrázi velkého Závořic-
kého rybníka.

Jeho dědicové, na radu moravských 
stavů, prodali třemešské panství Žerotí-
nům a ti jej zakrátko prodali Bukůvkům 
z Bukůvky. Psalo se 17. století a rybníkář-
ství přestávalo vynášet. V této době opět 
koupili panství s rybníky Žerotínové. Po-
drobné informace o  chovu kaprů a  štik 
v  sedmi rybnících najdeme v  dobových 

účetních zápisech. Dočteme se kolik 
kop ryb v sezoně vylovili, jaké byly zisky 
a výdaje, odkud kupovali násadu i který 
rybník byl v daný rok vysušený, letněný. 
Z konce 17. století pochází veduta, která 
zachycuje Třemešský zámek a Mlýnský 
rybník, který byl na místě dnešního za-
rostlého zámeckého parku. Na obrázku 
vidíme besídku uprostřed vodní plochy 
viz obrázek.

V  průběhu 18. století byly třemešské 
rybníky vysušeny a přeměnily se na pole 
a  pastviny. Roku 1823 koupil třemešské 
panství rytíř Franz Tersch, který třemeš-
ský zámek přestavěl do dnešní podoby 
a  založil u  něj anglický park. Po rybní-
cích tu nezůstalo ani památky. Na konci 
19. století koupil Třemešek rod Ulrichů 
a ti na parcele 26/I vybudovali velký ryb-
ník, jak ukazuje katastrální mapa z roku 
1870. Z této doby se zachovalo několik po-
hlednic rybníku, na kterých je zachyce-
na vodní plocha, vzrostlé stromořadí na 
hrázi a dřevěný altán. Stavební povolení 
na úpravu a  založení dalších dvou ryb-
níků získal další vlastník, rytíř Richard 
Mauthner, roku 1907. Všechny tři ryb-

níky, tak je známe dnes, mají plochu 3,7 
hektarů a jmenují se Velký, Třecí a U lípy. 
Na břehu Velkého rybníka jsou 300-400 
leté stromy, které rostou zřejmě v  místě 
starobylé hráze původního, středověkého 
vodního díla. Dnešní třemešské rybníky 
a  okolí jsou rájem pro milovníky příro-
dy a  obdivovatele živočišné i  rostlinné 
říše. Místní organizace Českého svazu 
ochránců přírody Šumperk vybudovala 
v roce 2013 na břehu Třecího rybníka po-
zorovatelnu.

Historie této lokality nám ukazuje, jak 
zásadní roli hrála voda a  hospodaření 
v  každodenním životě našich předků. 
Z  dávných časů tu zůstaly pouze stopy 
středověkých hrází, náznaky vodních 
kanálů a  letitá stromořadí. Na místě 
Frankštátského rybníka je pole a o mno-
ho let mladší třemešské rybníky nabízejí 
kus nespoutané krajiny, která vyzývá 
k oddechu a láká přírodovědce ke zkou-
mání a  pozorování mnoha druhů ptáků 
a  obojživelníků. Je to jedinečné roman-
tické místo.

Veronika Solařová

Zámek Třemešek s Mlýnským rybníkem na výřezu veduty z roku 1735 v Šumperku

1. Frankštátský rybník, 2. zámek Třemešek, 
3. Plechy, 4. rybník Benátky v Šumperku





sudoku
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